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فراخوان مناقصه عمومی فراخوان مناقصه عمومی 
یک  مرحله ای با ارزیابی کیفییک  مرحله ای با ارزیابی کیفی

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

زیابــی کیفــی ، بــه شــرح جــدول زیــر را از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت  1- شــرکت آب  فاضــاب اســتان اصفهــان در نظــر دارد مناقصــه عمومــی یــک  مرحلــه ای بــا ار
برگــزار نمایــد. 

شماره سامانه تدارکات الکترونیکی دولتتضمین )ریال (شماره مرجعموضوعردیف

خرید لوله پلی اتیلن تک  جداره آب شرب در قطر 1
2588.000.00020020014۳4000004 / 54-  1- 402های 110 و 160 میلیمتر جهت منطقه فولاد شهر

2- کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد مناقصــه تــا ارائــه پیشــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــایی پاکتهــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( 
بــه آدرس:www.setadiran.ir انجــام خواهــد شــد و لازم اســت مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت گواهــی امضــای 

الکترونیکــی را جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند. تاریــخ انتشــار مناقصــه در ســامانه: تاریــخ 1402/2/17 مــی باشــد.

تاریخروزساعتعنوان

1402/2/27چهارشنبه 1۳:00مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه

1402/۳/6شنبه1۳:00مهلت زمانی ارسال پیشنهاد

کتها گشائی پا 1402/۳/7یکشنبه 08:00زمان باز
3- اطاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهای الف:

3-1- آدرس: اصفهان، خیابان شیخ کلینی، خیابان جابر ابن حیان، دبیرخانه معامات شرکت آب و فاضاب استان اصفهان، تلفن:8-36680030-031،  اتاق )292( 
4- اطاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

4-1- مرکز تماس:1456
4-2- دفتر ثبت نام:88969737 و 85193768

5- اطاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir( بخش ثبت نام / پروفایل / تامین کننده / مناقصه گر موجود است.

رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت:

دستگاه ها در تعیین 
تعرفه کالا با ستاد تنظیم 

بازار هماهنگ باشند
     رئیــس جمهــور بــا اشــاره بــه لــزوم 
و  کالاهــا  »قیمت گــذاری  در  هماهنگــی 
خدمــات« اظهــار داشــت: دســتگاه ها در 
تعیین تعرفه کالا و خدمات با ستاد تنظیم 

  || صفحه  صفحه 22  بازار هماهنگ باشند...

وزیر امور خارجه : 

دولت و ملت سوریه 
 بخشی از حقیقت 

منطقه هستند
     وزیــر امــور خارجــه جمهوری اســامی 
ایــران بــا انتشــار متنــی در شــبکه هــای 
اجتماعی اعام کرد دولت و ملت سوریه 

بخشی از حقیقت منطقه هستند...
  || صفحه  صفحه 22  

سرمقالهویترین  پیشنهاد

بر اساس  گزارش ها؛

شروط و زمان تغییر قیمت 
خودروهای مونتاژی اعلام شد

قیمت خودروهای مونتاژی سرانجام پس از یک ماه 
کش و قوس درحالی اعلام شــد که وزارت صمت 
طی نامه ای خواســتار انجام بررســی دقیق تر این 

قیمت ها شد...

خبر ویژه

ایران به دنبال افزایش تبادلات 
اطلاعاتی و نظامی با عمان

   علیرضا تقوی نیا
 کارشناس مسائل غرب آسیا 

در پی  سفر رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح کشورمان به مسقط و دیدار با 
مقام های بلندپایه سیاســی و دفاعی 
عمان باید  گفت راهبرد جمهوری اسلامی ایران تهدیدزدایی 
از منطقه به وســیله افزایش قدرت نظامی خود، تعامل با 
همسایگان و نیز اجازه ندادن به قدرت های خارجی برای 

| صفحه 2 را بخوانید حضور ژئوپلیتیکی در منطقه است...

| صفحه 7 را بخوانید 

ح شد : در  گفت و گو  با نماینده نوشهر در مجلس مطر

 فروش خودرو ؛ ترفندی 
برای جبران کسری بودجه 

  محمد آیتی/  گروه اقتصادی  
در بهمن ماه سال گذشته بود که سامانه یکپارچه خودرو 
راه انــدازی شــد و وزارت صمت اعلام کرد که ثبت نام 
کنندگان باید ۱۰۰ میلیون تومان در حســاب وکالتی 
خود بلوکه کنند تا بتوانند در قرعه کشی خودرو شرکت 
کننــد و حداکثر تا ســال ۱۴۰۲ نیز خودرو ها تحویل 

متقاضیان خواهد شد...

گفت و گو

| صفحه 3 را بخوانید 

گار « تبعات اصلاح نظام کارمزدها را بررسی کرد : »روز

صنوف، نگران از تحمیل هزینه های اضافه
   بانــک مرکــزی بــا هــدف بــه روز رســانی خدمــات و کارآمدتــر شــدن شــبکه پرداخــت 
کنش  این شبکه اعمال و شیوه نامه جدید  الکترونیکی، اصاحاتی را در نظام کارمزد ترا
آن را ابــاغ کــرده اســت، بدنبــال چنیــن تصمیمــی از ایــن پــس دارنــدگان دســتگاه های 

کنش هــای خریــد را بپردازند. البتــه باید گفت؛ این  کارتخــوان بایــد بخشــی از کارمــزد ترا
کارمزد تعیین شده مربوط به دارندگان دستگاه های کارتخوان بوده و بر اساس دستور 

  || صفحه  صفحه 33  العمل جدید بانک مرکزی، کارمزد قابل اخذ از دارنده کارت صفر است...

کید ایران بر اهمیت حل اختلافات ترکیه و سوریه از طریق راهکارهای سیاسی؛ تا

نشست چهارجانبه زیر سایه انتخابات ترکیهنشست چهارجانبه زیر سایه انتخابات ترکیه
صفحه 2 

ویترین  پیشنهادیویترین  پیشنهاد

 خداحافظی تهران
با خاموشی ها 

4

 نامه ایران به شورای امنیت 
 و سازمان ملل 

درباره مواضع تهدیدآمیز 
یک مقام آمریکایی

2

 مستاجران 
قربانی قیمت های کاذب 

3

 دغدغه های 
بی پایان غول کنکور

7

فراخوان مناقصه عمومی  فراخوان مناقصه عمومی  
یک مرحله اییک مرحله ای

اداره کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان بوشهر

کل بنیــاد مســکن انقــلاب اســلامی اســتان بوشــهر در نظــر دارد پــروژه احــداث 3 دهانــه دال پــل در محلــه آزادگان شــهر  اداره 
برازجــان شهرســتان دشتســتان را از طریــق مناقصــه عمومــی بــه پیمانــکاران واجد شــرایط و دارای گواهینامه صاحیــت پیمانکاری 
در رشــته راه و بانــد یــا ابنیــه بــا حداقــل رتبــه 5 واگــذار نمایــد.  لــذا متقاضیــان مــی تواننــد جهــت اخــذ اســناد مناقصــه از طریــق 
ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت ) ســتاد ( بــه آدرسwww.setadiran.ir  مراجعــه نماینــد . لازم بذکــر اســت مناقصــه گــران 
در صــورت عــدم عضویــت قبلــی ، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت گواهــی امضــای الکترونیکــی را جهــت شــرکت در 

مناقصــه محقــق ســازند .  )شــماره فراخــوان 2002004213000003 (
شرایط شرکت در مناقصه : شرکت کنندگان میبایست دارای سابقه کار مشابه با رضایت نامه کتبی از کارفرما باشند .

نحوه پرداخت : هرگونه پرداخت از محل اعتبارات استانی به شماره موافقت نامه 180ب1502002 می باشد .
شــرکت کننــدگان در مناقصــه میبایســت عــاوه بــر بکارگیــری امضــای الکترونیکــی و بارگــذاری اســناد پاکــت هــای پیشــنهاد 
)الــف(، )ب( ، )ج( در ســامانه ســتاد ، نســبت بــه ارائــه اســناد فیزیکی)کاغــذی( پاکــت پیشــنهاد )الــف( بــه دبیرخانــه اداره 

حراســت اداره کل بنیــاد مســکن اســامی اســتان بوشــهر واقــع در خیابــان شــهید مطهــری اقــدام نماینــد .
- مبلغ تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانت نامه بانکی بمدت حداقل 3 ماه باشد .      

ضمنا هر پیمانکار فقط مطابق با ظرفیت کاری و صاحیت پیمانکاری حق شرکت در مناقصه را دارد .

ف
نام پروژهردی

مدت 
اجرای 
پروژه

محل 
تامین 
اعتبار

 برآورد اولیه براساس
فهرست بهاء راه ، راه 

آهن ، باند فرودگاه 
سال 1402 )ریال(

مبلغ تضمین 
شرکت در مناقصه 

)ریال(

اخذ اسناد 
مناقصه
تا تاریخ

مهلت 
عودت اسناد 

مناقصه تا 
تاریخ

تاریخ 
گشایی  باز

پیشنهادات

.1

پروژه احداث 
۳ دهانه دال 
پل در محله 
آزادگان شهر 

برازجان

24,4۳8,۳44,5۳11،221،917،2۳01402/02/251402/0۳/061402/0۳/07استانی4 ماه

شــرکت کننــدگان جهــت دریافــت اطاعــات بیشــتر در خصــوص اســناد مناقصــه آدرس خیابــان شــهید مطهــری واحــد امــور 
قراردادهــا و ارایــه پاکــت  الــف ، بــه آدرس خیابــان شــهید مطهــری دبیرخانــه اداره حراســت اداره کل بنیــاد مســکن اســامی 

اســتان بوشــهر مراجعــه نماینــد. 
نوبت اول :   1402/02/21                        نوبت دوم :  1402/02/2۳

 نوبت اول
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w w w . r o o z g a r p r e s s . i r

روزنامه اقتصادی صبح ایران

20 شوال  1444   11 می 2023 پنجشنبه 21 اردیبهشت 1402  شماره پیاپی 2379

سیاست 2
سرمقاله

انتشار تصاویری از حرکات 
ورزشی پزشکیان، نماینده 
تبریز در مجلس در حاشیه 

جلسه علنی مجلس در ایرنا در 
فضای مجازی پربازدید شده 

است که منتشر شد.

دستگیری یکی از 
 معترضان به قتل 
"جردن نیلی" یک شهروند 
سیاه پوست آمریکایی در 
مترو نیویورک به دست 
یک مرد سفید پوست./ 
رویترز

گزارش تصویری

کید ایران بر اهمیت حل اختلافات ترکیه و سوریه از طریق راهکارهای سیاسی؛ تا

نشست چهارجانبه زیر سایه انتخابات ترکیه
اجلاس چهارجانبه مسکو درباره سوریه دیروز 
با حضور وزرای خارجه ایران، روســیه، ترکیه 
و ســوریه با موضوع سوریه به میزبانی مسکو 

برگزار شد.
در این اجلاس که در ســاختمان تشــریفات 
وزارت امور خارجه روســیه برگزار شد، وزرای 
خارجه درباره حل و فصل مسائل سوریه بحث 

و تبادل نظر کردند. 
هدف اصلی این اجلاس یافتن راهکار سیاسی 
برای پایان مسائل فیمابین دو کشور ترکیه و 
ســوریه بود. وزیر امور خارجه با ارایه پیشنهاد 
تشکیل کمیته ای متشکل از کارشناسان ارشد 
ایران، روســیه، ترکیه و سوریه برای پیگیری 
مصوبات نشست وزرای خارجه، گفت: اطمینان 
دارم نشست مسکو پیام نیرومندی برای تحقق 
صلح و امنیت پایدار و تقویت حسن همجواری 

بین ترکیه و سوریه خواهد داشت.
 حسین امیرعبداللهیان در نشست چهارجانبه 
وزرای امــور خارجه در مســکو که صبح روز 
چهارشنبه در ساختمان تشریفات وزارت امور 
خارجه روســیه برگزار شد، خطاب به وزرای 
خارجه روسیه، ترکیه و سوریه گفت: در ابتدا 
مایلم مراتب خرسندی خود را از حضور در این 

نشست صمیمانه و مهم ابراز نمایم.
وی افزود: از فدراسیون روسیه به خاطر حسن 
میزبانی و تلاش در جهت برگزاری این نشست 
صمیمانه تقدیر و تشکر می کنم؛ همچنین از 
درایــت رهبری جمهوری ترکیه و جمهوری 
عربی ســوریه که با انتحاب مســیر تعامل و 
گفت وگو زمینه را برای تشکیل این گردهمایی 

فراهم نمودند، کمال تشکر را دارم.
وزیــر امور خارجه عنوان کرد: مایلم بار دیگر 
مراتب تســلیت و همدردی عمیق خود، ملت 
و دولت جمهوری اســلامی ایران را با براداران 
سوری و ترک خود به مناسبت زلزله دلخراش 
اخیر اعلام کنم. جمهوری اســلامی ایران از 
همان ابتدای وقوع زلزله، تلاش کرد در جهت 
ارسال کمک و کاهش رنج آسیب دیدگان در دو 

کشور گام های سریع و جدی بردارد.
وی با بیان اینکه زلزله اخیر بار دیگر پیوستگی 
تاریخی و فرهنگی میان مردم سوریه و ترکیه 
را به همه جهانیان نشان داد، ابراز امیدواری کرد 
که هرچه زودتر شــرایط زندگی مردم در این 

مناطق به وضعیت عادی برگردد.
 همه نشانه ها گواه گذار 

در نظم نوین جهانی است
وزیر امور خارجه بیان کرد: امروزه در شــرایط 
ویــژه و کم نظیــری در روابط بین الملل قرار 
داریم. همه نشانه ها و متغیرها گواه روند گذار 
در نظــم جهانی، افول قدرت آمریکا و پررنگ 
شدن منطقه گرایی است. قدرت های سنتیِ 
جهان دیگر به مانند گذشــته قادر به تحمیل 
نظرات خود و اعمال یکجانبه گرایی نیســتند 
و این امر فرصتی را فراهم آورده است تا بتوان 
مشــکلات جمهوری عربی سوریه را با بلوغ و 
ابتکارات سیاسی حل و فصل نموده و امنیت، 
ثبات و توسعه را در این کشور و منطقه رقم زد.

امیرعبداللهیــان تصریح کرد: خوشــبختانه 
از چندین ســال گذشــته و شکل گیری روند 

موفقِ آستانه، تجربه خوبی در همکاری و هم 
فکری میان بازیگران مؤثر موضوع سوریه شکل 
گرفته است و نشست امروز وزرای امور خارجه 
چهار کشور را می توان از نتایج و مکملی برای 
این روند به شمار آورد. وظیفه سنگینی که این 
روزها بر دوش ماســت، تقویت هر چه بیشتر 
روند آســتانه برای پیشــبرد صلح در سوریه و 

منطقه می باشد.
وی ادامــه داد: ضمــن اســتقبال از آغــاز 
گفت وگوهــای جمهــوری عربی ســوریه و 
جمهوری ترکیه، این رخداد را در جهت خیر 
و صلاح مردم دو کشــور و امنیت منطقه می 
دانیم و عمیقاً باور داریم این دو کشور می توانند 
گذشته را پشت سر گذاشته و با نگاهِ به آینده، 
موضوعــات دوجانبه خود را از طریق گفتگو و 
تعمیق همکاری ها بر اساس حسن همجواری، 

حل و فصل نمایند.
وزیر امور خارجه عنوان کرد: تجربه نشان داده 
است که توسل به اقدام نظامی نه تنها به حل 
مشکلات کمک نمی کند، بلکه علاوه بر تحمیل 
خســارات انسانی و مادی، موجب پیچیده تر 
شــدن اختلافات موجود می شود. جمهوری 
اسلامی ایران در همین راستا آمادگی همکاری 
خــود جهت حمایت از ایــن روند و کمک به 
اجرایی شدن توافقات و تصمیمات گرفته شده 
را اعلام و تأکید می نماید در این زمینه از همه 

ظرفیت های خود استفاده خواهد کرد.
ک  کمیت ملی سوریه بر سراسر خا باید حا

خود هدف گذاری شود
امیرعبداللهیــان افزود: جمهوری اســلامی 
ایران اعتقاد دارد که هرگونه راه حل سیاســی 
برای موضوعات مرتبط با سوریه، باید طوری 
هدفگذاری شــود که جمهوری عربی سوریه 
بتواند حاکمیت ملی خود را بر سرتاسر خاک 

خود اعمال کند.
رئیس دســتگاه دیپلماسی کشورمان تاکید 
کرد: همســایگان ســوریه به ویژه ترکیه می 
توانند با این کشور همکاری نمایند تا این امر 
در سراســر کشور اعمال شود؛ زیرا تحقق آن 
هم به نفع ثبات و امنیت کشــور ســوریه و هم 
در راســتای امنیت و ثبات مرزی کشورهای 

همسایه است.
وی در ادامه گفت: اســتقرار ارتش ســوریه در 
مرزها و تأمینِ مشترک امنیت با همسایگان، 
مــی تواند نگرانی های امنیتی آنکارا و ســایر 
همســایگان را رفع و مانع فعالیت تروریست 
هــا و جدایی طلبان شــود و مقدمه برقراری 
روابط همســایگی و راهبردی میان دو طرف 
و زمینــه خروج نیروهای نظامی ترکیه طبق 
جدول زمان بندی مورد توافق از مناطق مرزی 

مشترک با سوریه را فراهم آورد.
وزیــر امــور خارجه اظهار داشــت: معتقدیم 
ســوریه ای قوی و مستقل خواهد توانست بر 
تروریسم، جدایی طلبان، اشغالگری نیروهای 
آمریکایی و سرقت منابع ملی این کشور فائق 

آید.
 بررسی ابعاد نشست چهارجانبه 

سوریه، ترکیه، روسیه و ایران 
رضا عابدی گناباد تحلیل گر مســائل قفقاز و 
ترکیه، در پاســخ به این ســوال که قرار است 
نشســت میان ایران، روسیه، ترکیه و سوریه 
انجام شود. اهداف و ابعاد این نشست چیست 
و قرار اســت چه صحبت هایی انجام شــود، 
گفت: بعد از آنکه سوریه بحران جنگ داخلی 
خود را پشــت ســر گذاشــت و دولت سوریه 
موفق شــد جریان های تروریستی را شکست 
داده و به ثباتی برســد بحث نشســت آستانه 
با پیگیری های ایران و روسیه شروع شد و بعدها 
هم ترکیه به آنها اضافه شــد، در حال حاضر 
اتفاقی که افتاده این است که ترکیه همچنان 
مایل نیست از شمال سوریه خارج شود. اما بنا 
بر مصالحی که دارد، از جمله حضور ۵ میلیون 
آواره ســوری در خاک این کشور و هزینه های 
ســنگینی که به ترکیه تحمیل کرده اســت و 
حضور پناهندگان باعث شــکاف های زیادی 
در ترکیه شده و انتخابات این کشور هم محل 

کشمکش بین دو جریان بوده است. 
وی افزود: آقای قلیچدار اوغلو به طور رســمی 
اعلام کرد که اگر رأی بیاورم با دولت ســوریه 
وارد گفت وگــو خواهــم شــد و پناهندگان 
هم به ســوریه برخواهند گشــت. این نشان 
می دهد کــه آقای اردوغان هم تحت فشــار 

بــوده و می خواهد موضوع پناهندگان را حل 
کنــد. از طرف دیگر دغدغه های مشــترکی 
بیــن ایران، ســوریه و روســیه در بحث های 
امنیتی، تروریستی و گروه های تروریستی که 
در ســوریه حاضر هســتند نیز وجود دارد که 
آنان توسط کشورهای غربی تجهیز می شوند. 
دغدغه دولت سوریه، خروج نیروهای اشغالگر 
ترکیه است که یکی از بحث های جدی است 
که ســوری ها به شدت دنبال مشخص شدن 
تکلیف آن هستند. دغدغه دیگری که به نظر 
می رســد ترکیه دارد، مربوط به کردها است. 
حمایت هایی که آمریکایی ها از کردها دارند و 
همچنین اختلافاتی که دولت ترکیه با آمریکا بر 
سر کردها داشته و احساس تهدیدی که ترکیه 
از کردهای سوریه احساس می کند، موضوعات 
دیگری است که به نظر می رسد در حال بررسی 

و چاره اندیشی برای آن هستند.
عابدی در پاسخ به این سوال که نتیجه نشست 
به چه چیزی منجر خواهد شد و نقش روسیه 
و ایران در این نشســت چه خواهد بود، گفت:  
علیرغــم تلاش آنکارا و آقــای اردوغان برای 
کاهش تنش ها با سوریه و اینکه آقای اردوغان 
تلاش کرد به شــکلی عادی ســازی روابط با 
دولت ســوریه انجام دهد اما همچنان برخی 
اختلافات بین طرفین وجود دارد. البته آقای 
اردوغان می خواست از این موضوع برای برنامه 
انتخاباتی خود استفاده کند اما آقای بشاراسد 
دست آقای اردوغان را خواند و وارد بازی آقای 
اردوغان نشــد. لذا به نظر نمی رســد که با یک 
یــا دو دور مذاکــره بتوان برخی از اختلافات را 
حل کرد. بحث اصلی ترکیه مهار جریان های 
کردها است و بحث سوریه این است که ارتش 
ترکیه از شــمال سوریه خارج شود. این موارد 
بحث هایی اســت که زمان بر خواهد بود. ایران 
و روســیه می توانند تسهیل کننده باشند و به 
نوعی بشاراســد را به اردوغان و ترکیه نزدیک 
کنند و برخی از اختلافات و مســائلی که بین 
این دو کشور بر سر برخی این موضوعات دارند 

را حل کنند.
این تحلیل گر مســائل سیاســت خارجی در 
پاســخ به این ســوال که آیا احتمال دارد ایران 

درخواست ویژه ای در این نشست داشته باشد، 
گفت: قطعا ایران هم اهداف خاص خودش را 
دارد. ایران بر این باور اســت که کاهش تنش 
و عادی ســازی روابط سوریه و ترکیه می تواند 
به نفع مصالح و منافع این کشــور باشــد. کما 
اینکه عادی سازی روابط بشاراسد با جهان عرب 
و بازگشــت به اتحادیه عرب که در چند روز 
اخیر انجام شد، برخلاف چیزی که در برخی 
رسانه ها دیدیم و تحلیل گر ان می گویند به ضرر 
ایران است، نوعی پیروزی برای ایران و منافع 

کشورمان است.
وی افــزود: ایــران به دنبال این اســت که در 
مــورد ترکیــه هم این اتفــاق بیافتد. به بیان 
دیگر عادی سازی و آشتی بین ترکیه و سوریه 
می تواند زمینه ساز کاهش حضور اشغالگران 
در ســوریه باشــد، آمریــکا و گرایش هــای 
تجزیه طلبانه در شــمال سوریه را مهار کند و 
زمینه ساز بازگشت پناهندگان به سوریه باشد.
عابدی در پاســخ به این ســوال که در تنش 
میان ایران و آذربایجان، ایران در این نشست 
می تواند از طریق ترکیه و روسیه رایزنی هایی 
بــرای کاهش تنش بــا آذربایجان انجام دهد، 
گفــت: در تنش میان روابط ایران و جمهوری 
آذربایجان، نقش رژیم صهیونیســتی، آمریکا 
و انگلســتان خیلی پررنگ تر از ترک ها است. 
گرچه ترکیه سلســله ابزار فشــار و مراودات 
استراتژیک با جمهوری آذربایجان دارد. ایران 
می توانــد در رونــد کاهش تنش با جمهوری 
آذربایجــان از طریق ترکیه قدم هایی بردارد. 
اما به نظر می رســد الهــام علی اف قصد دارد 
برای منافع رژیم صهیونیستی، آمریکا و غرب 

بازی کند. 
وی افزود: به نظر می رسد ایران برای مهار آقای 
علی اف و کاهش تنش با جمهوری آذربایجان 
باید به سمت تعریف منافع مشترک با روسیه 
در قفقاز پیش برود. یعنی دقیقا کاری که ترکیه 
کرد. ترک ها آمدند در برخی منافع و مســائل 
مشــترک در حوزه انــرژی، بحث کریدوری، 
ارتباط اقتصادی و منافع راهبردی با روســیه 
شریک شدند. به نظر می رسد ما هم باید منافع 
مشترکی با روس ها تعریف کنیم و از وضعیت 
مشترک خودمان با روس ها برای فشار آوردن 

بر آذربایجان و کاهش تنش استفاده کنیم.
عابدی در پاســخ به این ســوال که پیش بینی 
شــما از آینده نشســت چه خواهد بود، گفت: 
ایــن نشســت قطعا ادامه پیــدا خواهد کرد. 
زیــرا اختلافات و برخــی ملاحظات، مواضع 
مشــترک و رقابت هایی که بین بازیگران این 
نشســت است، قطعا برای حل اختلافات نیاز 
به مذاکرات بیشتری وجود دارد. اما نتیجه این 
نشست به انتخابات ترکیه هم بستگی دارد. اگر 
در انتخابات ترکیه که قرار است ۲۴ اردیبهشت 
انجام شــود، تغییر و تحولاتی صورت بگیرد و 
آقای قلیچدار اوغلو پیروز شود و به وعده های 
عادی ســازی با حکومت بشار اسد عمل کند، 
پناهجویان به سمت سوریه برگردند و خروج 
نیروهــای نظامی ترکیه اتفاق بیافتد، به نظر 
می رسد ما شاهد موفقیت های بیشتر در این 

نشست های چهارجانبه خواهیم بود.

خبر ویژه

رئیس جمهور با اشاره به لزوم هماهنگی در »قیمت گذاری کالاها و خدمات« اظهار داشت: دستگاه ها در 
تعیین تعرفه کالا و خدمات با ستاد تنظیم بازار هماهنگ باشند.

حجت الاســلام ســید ابراهیم رئیســی در جلسه هیئت دولت، با اشاره به لزوم هماهنگی در »قیمت گذاری 
کالاها و خدمات« تاکید کرد: دســتگاه ها در تعیین تعرفه کالا و خدمات با ســتاد تنظیم بازار و ســازمان 
حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان هماهنگ باشــند تا در حق تولید کننده و همچنین مصرف 

کننده احجاف نشود.
رئیس جمهور همچنین با تاکید بر ضرورت »مبارزه با فساد« و مقابله با هرگونه »تبعیض و روابط ناسالم 
اداری« نظارت و پیشــگیری را مؤثرترین و مهم ترین عامل مقابله با مفاســد دانســت و تصریح کرد: مقابله 

با فســاد زمانی مؤثر اســت که مردم در عمل احســاس کنند دولت مردمی به تمام قوانین و ضوابط پایبند 
بوده و اجازه نمی دهد هیچ مدیر یا کارمندی از قدرت و منابعی که در اختیار دارد، سوءاستفاده کند.

رئیسی »صداقت« را از عناصر مهم حکمرانی دانست و با تاکید بر صادق  الوعد بودن دولت و لزوم پیگیری 
بــه موقــع کارهــا، گفــت: مردم از دولتمردان انتظار دارند علاوه بر صــدق نیت، در گفتار و عمل هم صادق 

باشند و هر جا امکان انجام کاری را نداشتند، صادقانه علل آن را با مردم در میان بگذارند.
رئیس جمهور »حمایت از نخبگان« در همه دســتگاه ها و ســازمان های دولتی را ضروری دانســت و تصریح 
کرد: حمایت از نخبگان مختص و منحصر به یک دســتگاه نیســت و همه ارکان دولت و حاکمیت باید در 

راستای تحقق انتظارات مقام معظم رهبری و بر اساس نیاز کشور به نخبگان توجه داشته باشند.

رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت:

کالا با ستاد تنظیم بازار هماهنگ باشند دستگاه ها در تعیین تعرفه 

بین الملل

قالیباف در همایش نظم نوین جهانی:

ایران هرگز منزوی نخواهد شد
رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: امروز یکی از 
حرکت هایی که انجام می شود، در انزوا قرار دادن ایران 
اســلامی است، اما ایران آنقدر قوی، وسیع و تأثیرگذار 

است که هرگز منزوی نخواهد شد.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی 
در اولیــن همایــش بین المللی هندســه نظم جدید 
جهانی با گرامی داشت یاد و خاطره شهدا، گفت: همه 
روشنفکران و دانشمندان تغییر در نظم جدید جهانی 
را پذیرفته اند و شاید در نوع این تغییر که نظم جدید 
جهانی تک قطبی یا چند قطبی باشــد، اختلاف نظر 

وجود داشته باشد.
وی ادامــه داد: بــا توجه با پیچیدگــی موضوع، نقش 
اندیشــمندان بســیار کلیدی اســت و دانشمندان و 
اندیشمندان باید در این عرصه به خوبی نقش آفرینی 

کنند.
رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: مــا به عنوان 
جمهوری اسلامی نمی توانیم به تغییر هندسه جهانی 
نگاه داشــته باشیم اما نگاهی به مسائل داخلی نداشته 
باشیم. من باور دارم نقشی که جمهوری اسلامی ایران 
در منطقه و جهان دارد، بســیار مهم و اساســی است اما 
باید مسائل سیاست داخلی و خارجی را مبتنی بر بیانیه 
گام دوم انقلاب اسلامی که مقام معظم رهبری فرمودند، 

دنبال کنیم.
وی ادامــه داد: معتقدم نقش آفرینی انقلاب اســلامی 
و جمهوری اســلامی در ســطح منطقه و بین المللی 
مخصوصاً برای امت اسلامی بسیار مهم، کلیدی و اثرگذار 
اســت. امروز یکی از حرکت هایی که انجام می شود، در 
انزوا قرار دادن ایران اسلامی است و هم دشمنان ما در 
این راستا تلاش می کنند و هم بعضاً برخی از نگاه ها و 
افکار در داخل کشور به این موضوع دامن می زنند. البته 
ایران عزیز ما آنقدر قوی، وســیع و تأثیرگذار اســت که 
هرگز منزوی نخواهد شــد. عظمت انقلاب اســلامی تا 

به امروز در همه عرصه ها نشان داده که اینگونه است.

وزیر امور خارجه : 

دولت و ملت سوریه بخشی از 
حقیقت منطقه هستند

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران با انتشار متنی 
در شبکه های اجتماعی اعلام کرد دولت و ملت سوریه 

بخشی از حقیقت منطقه هستند.
حســین امیر عبداللهیان با اشــاره به سفر اخیر خود به 
روســیه در تشــریح اهداف این سفر در صفحه توییتر 
خود نوشــت :» برای شرکت در نشست چهارجانبه ی 
وزرای امور خارجه ایران ، روســیه ،ســوریه و ترکیه به 
مســکو ســفر کردم. ابتکارعمل در دیپلماســی پویا و 
چندوجهی جمهوری اسلامی  ایران می تواند با تکمیل 
روند همگرایی، چشم انداز پایان چالش های اساسی را 

برای کل منطقه ترسیم کند.
دولت و ملت سوریه بخشی از حقیقت منطقه هستند.«

کنش »محسن رضایی«   وا
به شایعه کناره گیری از دولت

واکنش »محسن رضایی« به شایعه کناره گیری از دولت
معاون اقتصادی رییس جمهور خبر کناره گیری خود 

از دولت را تایید نکرد.
 محسن رضایی معاون اقتصادی رئیس جمهور در حاشیه 
جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ به شایعه 
رفتن خود از دولت تصریح کرد: همان اطلاعیه ای که 
دفتر معاونت اقتصادی منتشر کرده است، درست است.

اخیرا دفتر معاون اقتصادی رئیس جمهور در اطلاعیه ای 
اعلام کرد که محسن رضایی هیچگونه برنامه ای برای 

حضور در انتخابات پیش روی مجلس را ندارد.

قلیچداراوغلو: 

 در همان دور اول کار را 
یکسره کنید

کمــال قلیچداراوغلو از هوادارانش خواســت در همان 
دور اول انتخابات، کار را یکســره کنند و تاکید کرد که 
اپوزیســیون برای اعمال تغییرات ســریع باید اکثریت 

پارلمان را هم به دست بیاورد.
به نقل از خبرگزاری اســپوتنیک، کمال قلیچداراوغلو، 
رهبر احزاب اپوزیســیون ترکیه در ویدیویی در توییتر 
نوشــت: اگر قرار اســت در نخســتین دور انتخابات 
ریاست جمهوری کار را تمام کنیم، باید کاری کنیم که 
اپوزیسیون فعلی در انتخابات پارلمان هم اکثریت را به 
دست آورد. قانونگذاران بیشتر یعنی سرعت بیشتر در 
اعمال تغییرات در نظام. این سیاستمدار گفت که قصد 
دارد نوعی از نظام سیاسی را در ترکیه ایجاد کند که در 

آن »انتقاد تند و تیز از رئیس کشور باشد«.

 ترامپ در پرونده »آزار جنسی« 
 به جریمه 5 میلیون دلاری 

محکوم شد
دادگاه نیویورک رئیس جمهور پیشین آمریکا را به آزار 

جنسی محکوم و او را ۵ میلیون دلار جریمه کرد.
هیئت منصفه دادگاه منهتن به این نتیجه رسیده اند که 
دونالد ترامپ در بهار ۱۹۹۶ »جین کارول« را مورد آزار 
و اذیت قرار داد، اما تجاوزی را که روزنامه نگار مدعی آن 

است را مرتکب نشده است.
شبکه خبری »الجزیره« گزارش داد که دادگاه منهتن 
رئیس جمهور سابق آمریکا را موظف کرد به عنوان بخشی 
از حل و فصل این دعوی، دو میلیون دلار غرامت به کارول 
بپردازد و ۳ میلیون دلار دیگر برای غرامت به خاطر افترا 

به این روزنامه نگار پرداخت کند.

ایران به دنبال افزایش تبادلات 
اطلاعاتی و نظامی با عمان

   علیرضا تقوی نیا
 کارشناس مسائل غرب آسیا 

در پی  سفر رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح کشورمان به مسقط و دیدار 
بــا مقام های بلندپایه سیاســی و 
دفاعی عمان باید  گفت راهبرد جمهوری اسلامی ایران 
تهدیدزدایی از منطقه به وســیله افزایش قدرت نظامی 
خود، تعامل با همســایگان و نیز اجازه ندادن به قدرت 
های خارجی برای حضور ژئوپلیتیکی در منطقه است. 
برای تحقق این راهبرد توســعه همکاری های نظامی با 

همسایگان بسیار قابل توجه است.
 ایران به وسیله همراهی و همکاری با دولت عراق سعی 
می کند گروه های تروریســت کُرد تجزیه طلب را خلع 
سلاح یا به وسیله برقراری رابطه با عربستان بحران های 
منطقه ای در یمن، عراق و سوریه را حل کند. این روابط 
به ایجاد فرصتی برای بازگشت سوریه به اتحادیه عرب و 

آتش بس در یمن منجر شد.
 عمان حسن همجواری و اصول همسایگی را نسبت به 
جمهوری اسلامی ایران رعایت کرده، در نتیجه همکاری 
های دفاعی مشــترک میان دو کشــور در این چارچوب 

قابل بررسی است.
 ایران و عمان دو کشور مهم در منطقه هستند، این موضوع 
نشان دهنده اهمیت روابط دو کشور از منظر ژئوپلیتیکی 
اســت، زیرا دریای عمان یکی از آبراه های بســیار مهم و 
راهبردی جهان به شمار می رود و حفظ امنیت و ثبات 
این آبراه برای دو کشور از اهمیت بالایی برخوردار است.
یکــی از موضوعاتــی که جمهوری اســلامی در بیش 
از چهار دهه گذشــته دنبال کــرده، دور کردن هرگونه 
تهدید خارجی از کشــور بوده اســت؛ این موضوع جز با 
تقویت ارتباط با همسایگان و تبادلات اطلاعاتی، نظامی 
محقق نمی شود؛ روندی که به فروش سلاح های ایران 

به کشورهای دوست و همسایه منجر می شود.
تخمین زده می شود بیش از ۵۰ کشور دوست و همسایه 
مشتری تسلیحات ایرانی باشند، با توجه به اینکه عمان 
مرز قابل توجهی با یمن دارد، صنعا سال های اخیر جزو 
متحدان جمهوری اسلامی ایران بوده و با توجه به اینکه 
یمن فقط با دو کشــور عربستان و عمان همسایه است، 
می توان گفت عمان عمق راهبردی برای یمن به شمار 
می رود؛ از این جهت ارتقای روابط عمان و یمن با کمک 
جمهوری اســلامی برای دولــت نجات ملی یمن و نیز 
افزایش صلح  و ثبات در منطقه بسیار حائز اهمیت است.

نامه ایران به شورای امنیت 
و سازمان ملل درباره مواضع 
تهدیدآمیز یک مقام آمریکایی

ســفیر و نماینده دائم ایران در ســازمان ملل در نامه 
ای به شــورای امنیت و دبیرکل ســازمان ملل در مورد 
اظهارات تهدید آمیز جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی 

آمریکا هشدار داد.
سعید ایروانی در بخشی از این نامه توجه شورای امنیت 
را به نقض دیگری از مقررات حقوق بین الملل توســط 
ایالات متحده آمریکا علیه ایران جلب کرد و گفت: جیک 
ســالیوان، مشاور امنیت ملی رئیس جمهور آمریکا در 
اظهارات اخیر خود در مؤسســه واشــنگتن در تاریخ ۴ 
می ۲۰۲۳، تلویحاً جمهوری اسلامی ایران را به استفاده 
از زور علیه تأسیســات صلح آمیز هسته ای آن از طریق  
حمایت آمریکا از به اصطلاح به رسمیت شناختن آزادی 

عمل رژیم اسرائیل تهدید کرده است.
بدون شک، این اظهارات غیرمسئولانه، تحریک آمیز و 
جنگ طلبانه، قوانین بین المللی و منشــور ملل متحد، 

به ویژه بند ۴ ماده ۲ را نقض می کند.
وی ادامــه داد: علاوه بر ایــن، چنین اظهاراتی نه تنها 
دلالت بر همدستی ایالات متحده در هر گونه اقدامات 
تروریستی یا تجاوزکارانه رژیم اسرائیل علیه جمهوری 
اســلامی ایران، از جمله علیه تأسیســات هســته ای 
صلح آمیز آن دارد، بلکه پذیرش مســئولیت از ســوی 
آمریکا به دلیل نقش آن در کمک، تسهیل و حمایت از 
عملیات تروریستی و خرابکارانه اسرائیل علیه مقامات، 
دانشمندان، مردم و تأسیسات صلح آمیز هسته ای ایران 
می باشــد. بنابرایــن، مطابق حقوق بین الملل، آمریکا 
مســئول عواقــب چنین اقدامات خــلاف بین المللی 

می باشد.
ایروانی گفت: جمهوری اســلامی ایران همواره تاکید 
کرده اســت که دستیابی به فناوری هسته ای منحصراً 
برای اهداف صلح آمیز اســت و هرگز به دنبال ســاخت 
سلاح هسته ای نبوده و نخواهد بود. این ادعا که آمریکا 
اجازه نخواهد داد که ایران به سلاح هسته ای دسترسی 
پیــدا کند، تحریف واقعیت و تلاش مذبوحانه  دیگری 
از سوی آمریکا برای پیشبرد منافع سیاسی این کشور 
اســت. آمریکا باید تبلیغ ادعاهای نادرست و اطلاعات 
دروغ در مورد برنامه صلح آمیز هسته ای ایران را متوقف 

کند.
نماینده ایران در این نامه تصریح کرد: جمهوری اسلامی 
ایران ضمن هشــدار به هرگونه اشــتباه محاسباتی یا 
اقدامــات ماجراجویانه احتمالی علیه برنامه صلح آمیز 
هسته ای خود ، حق ذاتی و مشروع خود را طبق حقوق 
بین الملل برای اتخاذ کلیه اقدامات لازم برای حفاظت 
و دفاع از شــهروندان، منافع، تاسیســات و حاکمیت 
خود در برابر هرگونه تجاوز، از جمله هر گونه اقدامات 

تروریستی، نظامی یا خرابکارانه محفوظ می دارد.

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
خبر ویژه

دو پــروژه مهــم راه آهن شــلمچه-بصره و رشت-آســتارا در حالی با 
پیگیری های دولت سیزدهم به مراحل اجرایی خود نزدیک شده است 
کــه پیــش از این مذاکــرات آن برای مدت ها با مانع روبه رو شــده بود. 
کریدور شمال-جنوب یکی از مهم ترین مسیرهای اقتصادی کشور است 
که اگر کاملًا راه اندازی شــود می تواند ترانزیت بار میان هند، روســیه، 
کشورهای CIS و شمال اروپا را از طریق ایران سرعت بخشد؛.در آخرین 
اقدام درخصوص کریدور شــمال - جنوب، راه آهن قزوین - رشــت ، در 
اسفندماه سال ۹۷ افتتاح شد. این راه آهن از منظر مسیر و محل اجرا، 
پیچیدگی های زیادی داشــته و طولانی ترین پل ریلی که ســخت ترین 

بخش کریدور شــمال- جنوب را نیز شــامل می شود در خود جای داده 
است.اما در ادامه راه آهن قزوین-رشت، مسیر ۱۶۲ کیلومتری راه آهن 
رشــت- آســتارا قرار دارد که تاکنون فقط ۲۴ کیلومتر آن ساخته شده 
است. عملیات اجرایی این پروژه از سال گذشته آغاز شده و وزارت راه و 
شهرسازی در پی انعقاد موافقتنامه ای با طرف روسی است تا ساخت این 
قطعه تکمیل کننده کریدور شــمل - جنوب را آغاز کند.البته روس ها، 
بخش هایی از پروژه راه آهن رشت-آستار را از سمت آستارا آغاز کرده اند 
اما از سمت رشت این پروژه اکنون در مرحله پیاده کردن نقشه و ارزیابی 
مســیر به همراه ســرمایه گذاران داخلی است. گفته شده اگر مذاکرات با 

طرف روسی به نتیجه نرسد، این پروژه با سرمایه گذاران داخلی پیگیری 
می شــود.روس ها از این پروژه در ایران بازدید داشــته اند که پس از آن 
معاون وزیر راه و شهرســازی اعلام کرد که مذاکرات مالی و فنی پروژه 
راه آهن رشت- آستارا به طور همزمان در حال پیگیری است و تا پایان 
اردیبهشت ماه توافقنامه کلی اجرای پروژه منعقد خواهد شد.همزمان 
شدن مذاکرات مالی با بخش فنی اجرای پروژه منجر به تسریع در روند 
اجرای آن شــده. به گفته خیرالله خادمی معاون وزیر راه و شهرســازی، 
روســیه برای مشــارکت در پروژه راه آهن رشــت- آستارا اظهار تمایل 
قطعی کرده و مذاکرات این حوزه از مرحله ضرورت احداث گذشته است.

عزم جدی دولت در راه اندازی ابرپروژه های ریلی؛

از شلمچه - بصره تا رشت - آستارا

وزیر امور اقتصادی و دارایی :

بورس حباب ندارد
وزیــر امــور اقتصــادی و دارایی بــا رد فرضیه 
حبابــی بــودن رشــد بورس در ابتدای ســال 
۱۴۰۲ گفــت: بــورس در ماه های اخیر رشــد 
ســریعی داشــته و ممکن اســت در این مسیر 
توقف هایی داشــته باشد، اما در نهایت به مسیر 
خود ادامه می دهد.ســید احســان خاندوزی با 
تاکیــد بر اینکه بورس حباب ندارد، اظهار کرد: 
هیچ کدام از شــاخص های ریالی، ارزی و سایر 
شــاخص های مدنظر برای تحلیل بازار، نگرانی 
درباره حبابی بودن بورس را تائید نمی کند.وی 
یادآور شد: بازار سرمایه که رشد خیلی خوب و 
ســریعی در ماه های اخیر داشته و ممکن است 
در این مسیر توقف هایی داشته باشد، اما دوباره 
به مسیر خود باز می گردد.وزیر اقتصاد گفت: از 
نظر کارشناسی اساساً فرضیه حبابی بودن رشد 
بورس در ابتدای سال ۱۴۰۲ کاملا منتفی است.

رئیس اتاق اصناف کشاورزی:

جلسه بررسی مجدد قیمت گندم 
برگزار نشد

رئیــس اتاق اصناف کشــاورزی گفت: قرار بود 
جلسه ای در شورای قیمت گذاری برای بررسی 
مجدد قیمت گندم برگزار شــود که متاســفانه 
این جلســه برگزار نشد.قاسم پیشه ور ، در این 
باره اظهار کرد: ســه روز پیش در کمیســیون 
کشــاورزی مجلس در خصــوص قیمت گندم 
مباحثی مطرح شــد و این کمیســیون اعلام 
کرد که شورای قیمت گذاری مجددا جلسه ای 
برگــزار و در مــورد قیمت گندم تصمیم گیری 
کنــد.وی ادامــه داد: قــرار بــود در شــورای 
قیمت گذاری جلســه ای با این موضوع برگزار 
شــود، ولی سرپرســت وزارت جهادکشاورزی 
درخواســتی برای جلســه نداشت و در نهایت 
نیــز قیمــت ۱۵ هزار تومان را ابلاغ کرد.رئیس 
اتاق اصناف کشاورزی  افزود: اینکه در روزهای 
آینده جلســه ای برگزار می شــود یا خیر، هنوز 
اطلاعی نداریــم.وی تصریح کرد: اتاق اصناف 
کشــاورزی، بنیاد ملی گندمکاران و کشاورزان 
با قیمت تعیین شده برای گندم موافق نبودند، 
زیرا معتقدند اگر انگیزه و مشوقی برای کشاورز 

نباشد ممکن است نیازمند واردات شویم.

رییس شورای فقهی بانک مرکزی:

رمز ارز تعیین تکلیف قانونی 
نشده  است

رییس شورای فقهی بانک مرکزی اظهار داشت: 
اعــلام کــرده ام که رمــز ارز را پول و فراتر از آن 
یعنی رمزارزها را مال نمی دانم.حجت الاســلام 
غلامرضا مصباحی مقدم درباره سیاســت های 
جدید بانک مرکزی از جمله انحلال بانک های 
تورم زا تا شــهریورماه با توجه به تجربه انحلال 
موسسات اعتباری اظهار داشت: انحلال بانک ها 
متفاوت از موضوع موسســات مالی و اعتباری 
غیر مجاز است که فعالیت این موسسات مشکل 
آفرین شــدند. در دنیا هم مرســوم است که اگر 
بانکی دچار ناترازی شد به گونه ای که با اخطار 
و تذکر اصلاح نشد، مسیر گریز و انحلال را طی 
می کنند.مصباحی مقــدم درباره تعیین تکلیف 
موضــوع مرزارزها و توافــق برای تدوین قانون 
در ایــن حوزه گفت: درباره رمزارزها فعلا هیچ 
گونه تعیین تکلیف قانونی نشده اســت. وی در 
ادامه اظهار داشــت : البته ظاهراً وزارت صمت 
مصوبه ای نســبت به تولیــد رمز ارزها دارد که 
رمزارزهایی که زیر نظر خود وزارت صمت تولید 
می شود و برای واردات کالاها استفاده می شود، 
مــورد حمایت قــرار می گیرد اما این به معنای 

تعیین تکلیف قانونی رمزارزها نیست.

عضو کمیسیون عمران مجلس:

ک و اسکان   سامانه املا
به خوبی کار نمی کند

    عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان» آمار 
شناسایی ۶۵ هزار خانه خالی در پردیس قابل 
استناد نیست«گفت:شناســایی میدانی این 
خانه ها نشــان می دهد سامانه املاک و اسکان 
به خوبی کار نمی کند.اقبال شاکری با اشاره به 
اظهارات مدیرکل سابق راه و شهرسازی استان 
تهــران در خصوص شناســایی ۶۵ هزار واحد 
مســکونی خالی در شــهر پردیس اظهار کرد:  
با توجه به اینکه ســامانه املاک اســکان هنوز 
تکمیل نشــده به این آمار و ارقام ها نمی توان 
اســتناد کــرد.وی  افزود: خانــه های خالی، 
خانه هایی اســت که پایانکار آنها از شهرداری 
اخذ شــده و آماده بهره برداری بوده اما خالی 
مانده اند. این واحدها در برخی موارد به دلیل 
مشکلات حقوقی و عدم اتمام قرارداد پیمانکار 
انبوه ســازان با وزارت راه و شهرسازی و وجود 
مطالبــات وزارت نیرو  خانه ها خالی مانده اند 
و بــا توجه به اینکه خاصیــت منفعت طلبانه 
نداشــته شــامل خانه های خالی نمی شوند.  
در پردیــس و شــهرهای ماننــد آن ممکــن 
اســت به دلیل نبود زیرســاخت کافی و سایر 
مشــکلات واحدها بلاتکلیف رها شده باشند 
 که در این موارد باید اشکالات هر چه سری تر 

برطرف شود.

گفت و گو

در  گفت و گو  با نماینده نوشهر در مجلس 
ح شد : شورای اسلامی مطر

 فروش خودرو ؛ ترفندی 
برای جبران کسری بودجه 

  محمد آیتی/  گروه اقتصادی  
در بهمن ماه ســال گذشــته بود که سامانه 
یکپارچــه خودرو راه اندازی شــد و وزارت 
صمــت اعلام کرد که ثبت نام کنندگان باید 
۱۰۰ میلیون تومان در حساب وکالتی خود 
بلوکه کنند تا بتوانند در قرعه کشی خودرو 
شــرکت کنند و حداکثر تا ســال ۱۴۰۲ نیز 
خودرو ها تحویل متقاضیان خواهد شــد.در 
فروردین مــاه ســال جــاری، اولویت های 
واگذاری اعلام و دروغ وزارت صمت آشکار و 
به راحتی حقوق ثبت نام کنندگان نقض شد. 
طبق وعده وزارت صمت قرار بود خودرو های 
ثبت نامی حداکثر تا سال ۱۴۰۲ به متقاضیان 
تحویل داده شود، اما پس از مشخص شدن 
اولویت های واگذاری، بسیاری از متقاضیان 
اعــلام کردند که خودروی آن ها بر اســاس 
متنی که در سامانه یکپارچه خودرو نوشته 
شده، سال ۱۴۰۳ است.حال در شرایطی که 
خودروسازان و وزارت صمت به تعهدات خود 
عمل نکرده اند، ظاهرا قرار است دور جدیدی 
از ثبت نام هــا بــرای خرید خــودرو از درب 
کارخانه آغاز شــود. اما چرا باید این سیکل 
غلــط ادامه پیدا کنــد؟در همین خصوص، 
محمدعلی محسنی بندپی نماینده نوشهر و 
چالوس گفت: واقعاً این روالی که در صنعت 
خودروی ما در حال پیگیری اســت، چه در 
تولید و چه در عرضه، منطقی نیست و اصلًا 
معنا ندارد این سیستم به خصوص در تحویل 
خــودرو، ادامه پیــدا کند.وی افزود: یکی از 
انتقــادات تند ما به آقای فاطمی امین، وزیر 
سابق صمت این بود که چه معنایی دارد که 
پول مردم را بگیرند و دو سال بعد خودروی 
بی کیفیــت بــه آن ها تحویل دهنــد. واقعاً 
مردم از این روند، سال هاســت که ناراضی و 
عصبانی اند و نباید بیشــتر از این، جامعه را 
ملتهب کرد.عضو مجمع نمایندگان استان 
مازندران تصریح کرد: معلوم نیست کسانی 
که در ســال ۱۴۰۱ یا مثلًا امســال، روی به 
ثبت نام خودرو آوردند، چه زمانی به خودرو 
برســند. از طرفی، دولت مدت هاست که با 
این روش، نقدینگی خود را بالا برده و حتی 
شائبه این هم می رود که با این کار، کسری 
بودجــه خودش را هم تامین کرده اســت. 
دولت باید بداند که ادامه این مســیر، تنها 
بی اعتمادی را در جامعه به بار می آورد و این 
یعنی، کاهش حداکثری سرمایه اجتماعی.
محســنی بندپی اظهار داشت: سال ۱۹۹۹ 
که در انگلیس حضور داشتم، به عینه شاهد 
فضای رقابتی خودروسازان آن کشور بودم؛ 
یعنــی عرصــه رقابت به قــدری بالا بود که 
خودروسازان برای فروش محصولات شان، 
بســته تشــویقی می گذاشــتند. یکــی از 
خودروســازان اعلام کرده بود، یک خودرو 
بخرید و یک خودروی دیگر، رایگان تحویل 
بگیرید. این اتفاق نشــان از این دارد که به 
معنــای واقعــی، خــودرو در آن جا، کالای 
مصرفی اســت، اما در ایران مدت هاست که 
خودرو تبدیل به کالای سرمایه ای شده است 
و این باعث افزایش بازار دلالی و سوداگری 
در آن شــده است.نماینده نوشهر و چالوس 
یادآور شــد: بردن خودرو به بورس، از اصل 
و اســاس، اشتباه بود. به بهانه تقویت تولید 
داخل و اشــتغال، جلوی رقابت گرفته شد. 
وقتی بگذاریم رقابت ســالم صورت بگیرد، 
آنــگاه باید منتظر افزایش کیفیت و کاهش 
قیمت باشیم، موضوعی که انجام آن، تاکنون 

توسط دولت به واقعیت نرسیده است.

 مابه التفاوت قیمت خودرو 
به جیب مافیا می رود

وی در ادامــه بیــان کرد: برخــی موافقان 
استیضاح وزیر صمت می گفتند وقتی قیمت 
خــودرو، A ریــال درمی آید و در بورس این 
قیمت به A + B ریال می رسد، مابه التفاوت 
آن به جیب کجا می رود؟ البته جواب روشن 
اســت، »مافیا«.محســنی بندپی در پایان 
خاطرنشان کرد: تا امروز، زمان زیادی را در 
بخــش مدیریت هرچــه بهتر صنعت و بازار 
خودرو، با اشتباهات و سوءمدیریت ها، تلف 
کردیــم و ضرورت دارد کــه تا از این دیرتر 
نشده، فضا به طور جدی و در جهت رضایت 
مــردم تغییــر پیدا کنــد. از رییس جمهور 
می خواهم که در معرفی وزیر پیشــنهادی 
صمت به مجلس، دقت بیشتری به خرج دهد 
و اگر شخص موردنظر از مجلس رای اعتماد 
گرفت، از همان روز که وزیر شــد، نسبت به 
این موضوع، حســاس و بااراده باشد، چون 
مطالبه مردم، نظم و نســق گرفتن صنعت و 
بازار خودرو است و عملکرد خوب مسئولان 
در ایــن بخش، آبروی کشــور و به تبع آن، 

احساس رضایت در داخل است.

کرد : کارمزدها را بررسی  گار « تبعات اصلاح نظام  »روز

صنوف، نگران از تحمیل هزینه های اضافه 
بانک مرکزی با هدف به روز رسانی خدمات و 
کارآمدتر شدن شبکه پرداخت الکترونیکی، 
اصلاحاتی را در نظام کارمزد تراکنش  این 
شبکه اعمال و شیوه نامه جدید آن را ابلاغ 
کرده است، بدنبال چنین تصمیمی از این 
پــس دارندگان دســتگاه های کارتخوان 
بایــد بخشــی از کارمــزد تراکنش های 
خریــد را بپردازند. البتــه باید گفت؛ این 
کارمزد تعیین شــده مربوط به دارندگان 
دســتگاه های کارتخوان بوده و بر اســاس 
دستور العمل جدید بانک مرکزی، کارمزد 
قابل اخذ از دارنده کارت صفر است.اقدامی 
کــه هر چند در این فرایند خریداران از آن 
مستثنی هستند اما در مقابل فروشندگان 
صنوف مختلف معتقدند؛ شرایط اقتصادی 
کشور و وضعیت بازار اکنون به گونه ای است 
کــه اتخاذ هر تصمیم یا اجرای هر طرحی 
مبنــی بر تغییــر نرخ خدمات، قیمت ها را 
بــرای افزایش در بــازار تحریک می کند، 
رویکــردی که می توانــد تاثیر منفی را بر 
بازار فعالیت کسبه به جای گذارد. البته بانک 
مرکزی تاکید دارد؛ بیش از یک دهه است 
نظام کارمزدی در شــبکه پرداخت کشور 
تغییری نکرده است و هم اکنون کارمزدها 
در شــبکه پرداخت نیازمند بروز رســانی 
است.همچنین کارشناسان حوزه پرداخت 
معتقدند؛ بروزرســانی کارمزدها موجب 
خواهد شد شــرکت های پرداخت نسبت 
به توســعه خدمات و نوسازی ناوگان خود 
گام های مناســب تری بردارند. به طوری 
که بر اساس شیوه نامه جدید نظام کارمزد 
که با هدف برقراری تعادل و تناسب میان 
خدمات دریافت شــده و تقبل هزینه های 
گسترش و پایداری زیرساخت های شبکه 
پرداخت الکترونیکی تنظیم شده، دارندگان 
دستگاه های کارتخوان به ازای هر تراکنش 
خریــد از ۱۲۰۰ ریــال تا حداکثر ســقف 
تعیین شــده )بســته به مبلغ تراکنش(، 
کارمــزد پرداخت می کنند. همچنین کف 

این کارمزد تا تراکنش های ۶ میلیون ریال 
۱۲۰۰ ریــال و بــرای تراکنش های بالاتر 
 به صورت پلکانی تا ســقف تعیین شــده، 

خواهد بود.

    کم توجهی نظام بانکی به کسب درآمد 
از طریق ارایه خدمات!

علی اصغر قائمی نیا، مدرس دانشــگاه و 
پژوهشــگر مسائل اقتصادی درباره اقدام 
اخیــر بانک مرکزی راجع به ایجاد تغییر 
درنظــام کارمزد تراکنــش های بانکی، 
گفت: بانکها متاســفانه سالهاست بحث 
درآمدزایــی از محل عملیات های بانکی 
بخصــوص در بخــش ارایه خدمات را به 
دلیــل درآمد بســیار بالایی که از محل 
بنگاهداری کســب مــی کنند فراموش 
کــرده اند و موضوع درآمد زایی از طریق 
خدمات دهی مناسب به مشتری که هم 
به نفع مردم و هم خود سیســتم بانکی 
است را در اولویت قرار نمی دهند. این در 
حالی است که در تمام دنیا بانکها فقط از 

طریق دریافت کارمزد ناشــی از خدمات 
دهی متنوع و مطلوبی که به مشــتریان 
خود می دهند اداره می شوند.وی با بیان 
اینکه کسب درآمد بانکها از طریق واسطه 
گری مالی، خدمات رسانی و انجام امورات 
بانکــی در مقابل تامین هزینه هایی که 
برای ساخت و ساز در بنگاههای اقتصادی 
انجام می دهند، به چشم نمی آید، افزود: 
این روزهــا بانکها برای درآمدزایی های 
هنگفــت از طریق بنگاهــداری در حال 
مسابقه هستند به همین دلیل است که 
آنها نسبت به کارمزد پایین عملیات های 
بانکی کم توجه بوده و تمام انرژی و منابعی 
را که دارند صرف بنگاهداری برای کسب 
سودهای قابل توجه می کنند. درچنین 
شرایطی بانکها برای اینکه بتوانند هرماه 
سپرده ها و یا سود آن را به مشتریانشان 
بپردازند، بناچار مجبور به دریافت وام بین 
بانکی و یا درخواست پول از بانک مرکزی 
برای تامین نقدینگی مورد نیاز خود شده 

هرچند این نرخ نیز بالا باشد.

دست تهی بانک ها از نقدینگی
این کارشناس پولی خاطرنشان کرد: بانکها 
به دلیل برخورداری از منابع سرشار دارایی 
املاک و مســتغلات خود حاضر به فروش 
آن نیســتند چرا که ارزش آنها درپی رشد 
نرخ تورم و افزایش قیمتها هرسال بالا می 
رود در چنین شرایطی بانکها حتی راضی 
به پرداخت جریمه های سنگین هستند اما 
حاضر نمی شوند آنها را بفروشند، بنابراین 
برای تامین نقدینگی مورد نیازی که باید 
در قالب ســود ســپردها به مشتریان خود 
بپردازنــد، مجبورند از بانک مرکزی خط 
اعتباری بگیرند زیرا دســت آنها به دلیل 
منابعی که صرف ساخت و ساز، ایجاد پروژه 
یا مالسازی کرده اند از نقدینگی تهی است.

قائمی نیا در ادامه افزود: ســود سرشــاری 
که بانکها از طریق بنگاهداری کســب می 
کنند در مقابل درآمدزایی خدمات بانکی 
به هیج وجه قابل مقایسه نیست به همین 
دلیل اســت که سیســتم بانکی نسبت به 
موضــوع درآمد زایی از محل تراکنش ها 

خیلی جســور نیستند. زیرا بانکها به دلیل 
سودی که از محل بنگاهداری دارند حتی 
حاضر به پرداخت سود ۴۰ درصدی برای 
دریافت وام بین بانکی یا اخذ خط اعتباری 
از بانک مرکزی هستند، رویکرد نامطلوبی 
که در ســطح خرد و کلان به دلیل ایجاد 
رشد پایه پولی و به دنبال آن افزایش نرخ 
تورم به اقتصاد کشور ضربه سنگینی وارد 
می کند. به هر حال اکنون که بانک مرکزی 
بــر تغییر نرخ کارمــزد تراکنش ها تاکید 
دارد، بهتــر بــود به جای چنین تصمیمی 
مانع بنگاهداری بانکها و الزام آنها به فروش 
املاک و مســتغلات می شــد چرا که هم 
اکنون نقدینگی بانکها نسبت دارایی های 
های غیر نقدی آنها بســیار پایین و حتی 

کمتر از یک درصد است.

کنش ها   افزایش کارمزد ترا
تلنگری بر رشد قیمتها

اســدالله کارگــر، رئیــس اتحادیه صنف 
فروشــندگان میوه و ســبزی تهران « در 
خصوص تبعات اجرای بخشــنامه اصلاح 
نظام کارمزد تراکنش های بانکی، گفت: هر 
تصمیمی که به افزایش نرخ خدمات در بازار 
منجر شود، تلنگری بر رشد قیمت هاست. 
بنابراین انجام تراکنش های بانکی از طریق 
دستگاههای کارتخوان چنانچه با تغییراتی 
در نرخ آن همراه شــود بی تردید کســبه و 
فروشــندگان همه صنوف از اجرایی چنین 
تصمیمی ضربه خواهند خورد. موضوعی که 
خواه ناخواه آشفتگی قیمت ها در بازار ایجاد 
می کند و دود آن علاوه بر فروشــندگان به 
چشم مصرف کننده نیز می رود.وی با بیان 
اینکه تحمیل هزینه ها ازسوی دستگاهها، 
سازمانها و نهادهای مختلف فشار اقتصادی 
را بر کسبه و مردم مضاعف می کند، افزود: 
به نظر می رسد تصمیمات باید به گونه ای 
اتخاذ شود که در اجرا انگیزه فعالان اقتصادی 

را برای ادامه فعالیت کار کور نکند. 

کوتاه از اقتصاد

جمع آوری قیمت گذاری سایت ها ضرورت دارد 

 مستاجران 
کاذب  قربانی قیمت های 

/ گروه اقتصاد    مونا ربیعیان رمضان پور
 قیمت گذاری در فضای مجازی باعث شده تا 
صاحبخانه ها هر قیمتی که مد نظر دارند را 
در سایت ها بگذارند و با حذف قیمت ها شاید 
جو روانی از این بازار کاسته شود، اتفاقی که 

چند سال پیش رخ داد. 
حذف قیمت از آگهی های آنلاین شاید برخی 
از مشــکلات را کم کند.حذف قیمت گذاری 
از ســایت ها در ســال ۹۹ نیز با پیگیری های 
اتحادیه مشــاوران املاک از دستگاه قضائی 
ممنوعیت درج قیمت در پلتفرم های آنلاین 
آگهی املاک به آنها ابلاغ شــد.این اتفاق با 
استقبال زیادی از جانب نمایندگان مجلس، 
رئیس اتحادیه مشاوران املاک و وزارت راه و 
شهرسازی مواجه شد، چراکه آنها این اتفاق 
را عامل بازگشــتن ثبــات و آرامش به بازار 

مسکن می دانستند.
ایــن درحالی بود که با گذشــت کمتر از دو 
ماه از آن اتفاق، نه تنها رشــد قیمت مســکن 
متوقــف نشــد، بلکه حــدود ۲۰ درصد نیز 
افزایش یافت. حتــی گزارش تحولات بازار 
مســکن شهر تهران که توسط بانک مرکزی 
منتشــر می شــود نیز، نشان داد که متوسط 

قیمت خرید و فروش مسکن با گذشت تنها ۶ 
ماه از حذف دستوری قیمت ها از پلتفرم های 
آنلاین بیش از ۶۰ درصد بالا رفت.داوود بیگی 
نژاد، نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک 
تهــران گفت: واقعیت این اســت که دولت 
ســیزدهم وارث کــم کاری های دولت های 

قبل در بخش مسکن است. 
مشــاورین املاک بــازوی توانمند اطلاعات 
مســکن هســتند که می تواند بــه موجر و 
مســتأجر کمک کنــد و قیمت ها را کنترل 
کننــد چرا کــه روند صعــودی قیمت ها از 
فضای مجازی اســتارت خــورد با توجه به 
اینکه نظارتی هم بر فضای مجازی نیســت 
و حتی شــاید برخی از این کســانی که در 
فضــای مجــازی آگهــی می گذارند مجوز 
فعالیت شــغلی در رســته مشاوره املاک را 
ندارند و باعث افزایش قیمت خواهد شد.وی 
در ادامه از ابتدای فرودین ماه کارشناســان 
اعلام کردند که فضای مجازی کنترل شــود 
چرا که هر فردی هر قیمتی برای واحد خود 
در نظر می گیرد و در فضای مجازی گذاشته 
می شــود و بارهــا تاکید کرده ایم که فضای 

مجازی کنترل شود. 

بر اساس  گزارش ها؛

شروط و زمان تغییر قیمت خودروهای 
مونتاژی اعلام شد

قیمــت خودروهای مونتاژی ســرانجام پس 
از یــک ماه کش و قوس درحالی اعلام شــد 
کــه وزارت صمــت طی نامه ای خواســتار 
انجــام بررســی دقیق تر این قیمت ها شــد؛ 
موضوعــی که ســخنگوی شــورای رقابت 
توضیحاتــی را درمورد آن ارائه کرد .شــنبه 
هفته جاری بود که شورای رقابت اعلام کرد 
قیمت های پیشنهادی سازمان حمایت برای 
خودروهای مونتاژی که طبق دســتورالعمل 
شــورای رقابت تعیین شــده است در جلسه 
این شــورا تصویب شد. بر این اساس، قیمت 
۱۷ خودروی مونتاژی با ســود ۱۷ درصد نیز 
مشــخص شــد.با این حال به نظر می رســد 
قیمت هــای تعیین شــده مورد تایید وزارت 
صمت نیست، چراکه مدیرکل دفتر خودرویی 
وزارت صمــت در نامــه ای خطاب به رئیس 
کارگروه خودروی شورای رقابت، ضمن اشاره 
به بازخوردهای دریافتی از خودروســازان و 
اینکه تعدیل ها در حوزه های محدودی اعمال 
شده، خواســتار بررسی بیشتر و دقیق تر در 
قیمت هــای اعلامی و هماهنگی با این دفتر 
)دفتــر صنایــع خــودرو وزارت صمت( در 
جهت اصلاح ســایر پارامترهای موثر شد.در 

این راســتا، اســماعیل شجاعی - سخنگوی 
شــورای رقابت  توضیحاتــی را در این مورد 
ارائــه کرد و گفت: وزارت صمت و ســازمان 
حمایت قیمت ها را بر اســاس دستورالعمل 
شورای رقابت تعیین کرده و در اختیار شورا 
قرار دادند. این موضوع  شــنبه نهایی و ابلاغ 
شد.وی ادامه داد: اکنون وزارت صمت دوباره 
اعلام کرده است که خواستار تجدید نظر است 
و خودروســازان مونتاژی اعتراض دارند، اما 
نظر شورای رقابت و کارگروه خودروی شورای 
رقابت این اســت کــه آنچه که فعلا تصمیم 
گرفته شــده اســت به طور قطعی اجرا شود، 
اگر در فاصله دو تا سه ماه آینده تغییراتی در 
صورت هــای مالی، نرخ ارز، قیمت ها و هزینه 
های تمام شــده صورت گرفت، این موضوع 
دوباره در کارگروه خودرو  مورد بررسی قرار 
می گیرد.سخنگوی شورای رقابت با تاکید بر 
اینکه هدف شورا این نیست که تولید متوقف 
یا عرضه دچار مشکل شود، اظهار کرد: نکته 
اساسی این است که نباید قیمت خودروهای 
مونتاژ شــده به نحوی باشد که اگر خودرو به 
شکل مستقیم وارد شود، قیمت خودروهای 
مونتاژی از خودروهای وارداتی بیشتر باشد.
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گذر از پیک تابستان پیش بینی شده است 142 برنامه مختص پایتخت برای 

خداحافظی تهران با خاموشی ها 

کوتاه از انرژی

بین الملل

 کرایه ابرنفتکش ها
75 درصد ریزش کرد

نــرخ پایه بــرای ابرنفتکش ها، در پی 
تصمیم غیرمنتظره اوپک پلاس برای 
کاهش بیشــتر تولیــد که حجم نفت 
حمل شــده در اقیانوس های جهان را 
کاهش می دهد، ســه چهارم ســقوط 
کرد.طبق آمار بازار بالتیک اکسچنج، 
کشتی هایی که دو میلیون بشکه نفت 
از خاورمیانــه به چین حمل می کنند، 
کمتــر از ۲۴ هــزار دلار در روز درآمد 
داشــتند که در مقایســه بــا بیش از 
۹۷ هزار دلار در ۲۰ مارس، ســقوط 
شدیدی را نشان می دهد. این وضعیت 
باعث ســقوط ارزش سهام مالکان این 
کشــتی ها از جمله شرکتهای فرونت 
لایــن و دی اچ تــی هولدینگز منجر 
شده اســت.این ســقوط چشمگیر، 
نشــان می دهد چطور اقبال این بازار 
دگرگون شده است. تقریبا به مدت یک 
سال، نرخ نفتکش ها با افزایش مسافت 
حمل محموله ها از ســوی خریدارانی 
که به دنبال منابع جایگزین برای نفت 
روسیه بودند و آزادسازی نفت از ذخایر 
نفت اســتراتژیک آمریکا، تقویت شده 
بود و برای نخستین بار از سال ۲۰۲۰، 
به بالای ۱۰۰ هزار دلار در روز رسیده 
بود.اما در هفته های اخیر، اوپک پلاس 
بــا اعلام یک دور کاهش بزرگ عرضه 
که تعداد محموله های نفت برای حمل 
را کاهش می دهد، بازار را شوکه کرد. 
فضا در بازار نفت همچنین تحت تاثیر 
نگرانی ها پیرامون رشد اقتصاد جهانی 
قــرار گرفته اســت و پــس از افزایش 
واردات چیــن، تعداد کشــتی هایی 
که به خاورمیانه بازگشــتند، افزایش 
یافت و کشتی های موجود برای اجاره 
را افزایــش داد.آنوپ ســینگ، مدیر 
جهانی تحقیقات کشــتیرانی شرکت 
اویل بروکریج در این باره گفت:  کاهش 
تولید اوپک پلاس، تعداد محموله های 
نفــت را محــدود می کند اما غرب هم 
بــه همان اندازه ضعیف اســت. با این 
حــال، تقاضای چین کلیدی اســت و 
بــه دلیل ایــن که چین نفت می خرد، 
حتی اگر تولیــد اوپک پلاس کاهش 
پیــدا کند، چین بــه دنبال واردات از 
منابع دیگر خواهد بود و این امر، بازارها 

را پشتیبانی خواهد کرد.

 نفت تا چه قیمتی 
سقوط خواهد کرد؟

قیمــت نفــت از یــک مــاه پیش که 
جدیدتریــن دور کاهش تولید اوپک 
پلاس اعلام شــد تاکنون، حدود ۱۰ 
دلار در هر بشــکه سقوط کرده است.

علــت اصلــی کاهش قیمتــی که در 
چهار هفته گذشــته مشــاهده شده 
است، احساســات اقتصادی، به ویژه 
احساســات اقتصادی در آمریکا بوده 
اســت. تحلیلگــران وفــادار به دولت 
فــدرال، به تدریج نگران رکود شــده 
اند و رســانه ها در استفاده از این واژه، 
جسارت بیشتری پیدا کرده اند. عجیب 
نیست که قیمت نفت کاهش پیدا کرده 
است.دلایل زیادی برای نگرانی وجود 
دارد؛ تقاضــا برای دیزل پس از ماه ها 
نگرانی از این که آمریکا به دلیل فراتر 
رفتــن تقاضا از عرضه، با کمبود دیزل 
مواجه خواهد شــد، کاهش پیدا کرده 
اســت. این مســئله ای است که مردم 
دیگر لازم نیست نگران آن باشند زیرا 
تقاضــا برای دیزل کاهش زیادی پیدا 
کرده است و این به منزله وجود مشکل 
بزرگتری است که می توان آن را کندی 
اقتصــاد، اصلاح یا همان طور که یک 
تحلیلگــر گفت، رکود نامید.تام کلوزا 
از ســرویس اطلاع رسانی قیمت نفت 
به روزنامه فایننشیال تایمز گفت: اگر 
نمی دانســتید وضعیــت اقتصــادی 
به صورت گســترده تر چگونه اســت، 
می گفتیــد که نوعی رکــود صنعتی 
مشــاهده می کنیــد.در همین بین، 
تورم رو به کاهش اســت اما همچنان 
بسیار بالاتر از سطحی است که خیال 
فدرال رزرو را آســوده کند و این امر، 
باعث شــد بانک مرکزی آمریکا هفته 
گذشته نرخ بهره را مجددا افزایش دهد 
امــا هیچ اقدامی برای خریداران نفت 
انجام نداد. این به دلیل رابطه معکوسی 
است که همواره بین نرخ بهره و تقاضا 
برای نفت وجود داشته است زیرا نرخ 
بهره بالاتر، ارزش دلار را افزایش داده 

و نفت را گران تر می کند.

دبیر کارگروه سازگاری با کم آبی خبر داد؛

 رتبه سیزدهم ایران در جهان 
از نظر تنش آبی

 دبیر کارگروه سازگاری با کم آبی با بیان اینکه 
ایران رتبه ۱۳ در بین کشورهایی جهان از منظر 
تنش آبی را دارد، گفت: ایران در سال های اخیر 
به دلیل تغییرات اقلیمی ۲۰ میلیارد متر مکعب 
از آب های تجدیدپذیر خود را از دســت داده 
است. بنفشه زهرایی دبیر کارگروه سازگاری با 
کم آبی در دومین روز کارگاه بین المللی سواد 
رســانه ای آب ویژه خبرنگاران، اظهار داشت: 
ایران ۲۵ درصد منابع آب ی تجدیدپذیر دارد 
که در ســال های اخیر ۲۰ میلیارد متر مکعب 
از آب های تجدیدپذیر را از دســت داده است.

وی ادامه داد: کشــورمان از ۱۷۰ کشور جهان 
جایگاه ۶۱ از نظر آب های تجدیدپذیر را دارد.

استاد دانشگاه تهران خاطرنشان کرد: وضعیت 
ایران از این نظر در منطقه خیلی بهتر است، به 
طوری که بعد از پاکستان و ترکیه سوم است.
زهرایی گفت: کشــورمان در تقسیم بندی آبی 
جزو کشورهای نسبتاً کم آب قرار گرفته است.
وی میزان ســرانه آب تجدیدپذیر را یک هزار 
و ۳۰۰ مترمکعب دانست و ادامه داد: ایران از 
این نظر در یک ســوم آخر جدول جهانی قرار 
گرفته اســت.دبیر کارگروه سازگاری با کم آبی 
گفت: وضعیت ســرانه آب تجدیدپذیر مناسب 
نیســت و ایران رتبه ۱۳ در بین کشــورهایی 

جهان از منظر تنش آبی را دارد.

با حکم دیوان عدالت اداری؛

قیمت سرویس های جانبی 
 پتروشیمی ها 

گشت به سال 99 باز
بر اســاس دادنامه صــادره از هیات تخصصی 
صنایع بازرگانی دیوان عدالت اداری صادره ۱۹ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۲، گره کور قیمت گذاری 
دستوری تعیین نرخ خوراک گازی واحدهای 
پتروشیمی باز و قیمت یوتیلیتی پتروشیمی ها 
بــه ســال ۱۳۹۹ بازگشــت.قیمت گذاری 
سرویس های جانبی مجتمع های پتروشیمی 
در یــک ســال گذشــته به گره کــوری بین 
مجتمع هــای پتروشــیمی و ۲ پتروشــیمی 
فجــر و مبین به عنوان تامین کنندگان اصلی 
یوتیلیتــی پتروشــیمی ها تبدیل شــده بود.
مجتمع های پتروشــیمی افزایش ناگهانی تا 
بــالای ۲۵۰ درصد در برخی ســرویس های 
جانبــی را عامل بازدارنده در اســتمرار تولید 
می دانستند و شرکت های فجر و مبین نسبت 
بــه ثابت بودن قیمت یوتیلیتی در ســال های 
اخیــر اعتراض داشــتند.در این کش و قوس، 
شــورای رقابــت در دو مرحله رای به افزایش 
قیمت یوتولیتی داد، اما در نهایت این مشکل 
بــه دیوان عدالت اداری رســید؛ در نهایت بر 
اســاس دادنامــه صادره از هیــات تخصصی 
صنایع بازرگانی دیوان عدالت اداری صادره ۱۹ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۲، گره کور قیمت گذاری 
دستوری تعیین نرخ خوراک گازی واحدهای 
پتروشیمی باز و قیمت یوتیلیتی پتروشیمی ها 

به سال ۱۳۹۹ بازگشت. 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران 
خبر داد؛

امکان صرفه جویی 20 مگاواتی 
کز آموزشی در مصرف برق در مرا

مدیرعامل شــرکت توزیع نیــروی برق تهران 
بزرگ گفت: بررســی های انجام شــده نشان 
می دهــد کــه دانشــگاه ها و مراکز آموزشــی 
بزرگ در شــهر تهــران در صورت همکاری در 
اجــرای طرح های مدیریت  بار می توانند بیش 
از ۲۰ مگاوات در کاهش پیک شــبکه برق این 
کلان شــهر در ساعات اوج مصرف موثر باشند.

کامبیز ناظریان در حاشیه مانور پایش مصارف 
برق مراکز دانشــگاهی و آموزشــی شهر تهران 
کــه با حضور گروه هــای ارزیاب از ۲۲ منطقه 
برق زیرمجموعه این شرکت برگزار شد، گفت: 
بررســی های اولیه نشــان دهنده آن است که 
ظرفیت مناســبی به منظــور صرفه جویی در 
مصرف برق در مراکز دانشــگاهی و آموزشــی 
بزرگ شــهر تهران وجــود دارد که پیش بینی 
می شود، بیش از ۲۰ مگاوات از بار شبکه توزیع 
برق کلان شهر تهران در ساعات اوج مصرف در 
این حوزه طی سال جاری کاهش یابد. مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ افزود: با 
توجه به ســاعات محدود اداری و شیوه فعالیت 
مراکز آموزشــی، بســیاری از این مراکز قادرند 
بــدون بروز اختلال در روند فعالیت های جاری 
خــود، مصرف برق را به میزان قابل ملاحظه ای 
کاهــش داده و حتــی با اســتفاده از مولدهای 
خودتامیــن، اقدام به فروش برق تولیدی کرده 
و از امتیازات خاص، ویژه مشترکان همکار این 
شرکت بهره مند شوند.مدیرعامل شرکت توزیع 
نیــروی برق تهران بزرگ، افزود: طی این مانور 
مقرر شد هماهنگی های لازم به منظور استفاده 
از مولدهای برق در ساعات اوج مصرف و نصب 
کنتورهای هوشــمند برای مشــترکان همکار 
جدید به منظور محاسبه پاداش ریالی پرداختی 

در دستور کار قرار گیرد.

  سحر بابایی /   گروه  انرژی  
معاون بهره برداری و دیســپاچینگ شرکت توزیع 
بــرق تهران بزرگ گفــت: صنعت برق برای گذر از 
پیک تابستان آمادگی کامل دارد و در همین راستا 
۱۴۲ برنامه مختص شــهر تهران پیش بینی شــده 
است.علیرضا رضایی  با بیان اینکه قطعی های برق 
رخ داده در شــبکه های برق ســه مدل است، اظهار 
کرد: برخی از این موارد با برنامه و به دلیل سرویس 
و خدمات فنی  هستند که در شبکه اتفاق می افتد،   
این دســته از قطعی های برق مربوط به ســرویس 
خطوط و پســت های برق با هدف افزایش کیفیت 
برق رســانی به مشــترکان است، به عنوان مثال در 
تهران بیش از ۱۸ هزار پست برق داریم که باید به 
صورت سالیانه سرویس و بهسازی شوند.وی با بیان 
اینکه قســمتی از قطعی هایی برق که ممکن است 
مردم گاهی مشاهده کنند مربوط به سرویس های 
دوره ای اســت که باید انجام  شــود و در این مورد از 
قبل اطلاع رســانی به مشترکان محدوده تعمیرات 
انجام می شــود گفــت: بخش دیگری از این موارد 
نیــز مربوط به اتفاقات و حوادثی اســت که ممکن 
اســت در شــبکه رخ بدهد و در همه جای دنیا این 

امری طبیعی است.

قطع برق ناشی از حوادث در کوتاه ترین زمان 
رسیدگی و مرتفع می شوند

معاون بهره برداری و دیســپاچینگ شرکت توزیع 
بــرق تهــران بزرگ افزود: در تهــران حدود چهار 
میلیــون و ۵۰۰ هزار مشــترک برق داریم با توجه 
به تعداد بالای مشــترکان و همچنین گســتردگی 
تجهیزات و طول شــبکه کاملا طبیعی است که در 
طول ماه شاهد وقوع حوادثی باشیم که منجر به قطع 
موقتی برق برای برخی از مشــترکان شود. در حال 
حاضر با توجه به اســتفاده از سامانه های هوشمند 
و خودروهای عملیاتی مجهز و راهبری عملیات بر 
اساس سامانه های مبتنی بر اطلاعات مکانی شاهد 
آن هستیم که حوادث و مشکلات فنی رخ داده در 
ســطح شــبکه برق شهر تهران در کوتاه ترین زمان 

ممکن برطرف می شود و این فرآیند افزایش قابل 
ملاحظه رضایت مشترکان را به همراه داشته است.
رضایی با بیان اینکه همچنین استفاده از تجهیزات 
اتوماســیون در پســت های توزیع برق شهر تهران 
منجر به آن شده است که در بسیاری از موارد پیش 
از رفع کامل مشــکل فنی پیش آمده بتوانیم برق 
مشترکان را با اجرای مانورهای فنی به صورت موقت 
از مسیرهای جایگزین تامین کنیم که این روند نیز 
در کاهش زمان قطع برق ناشی از حوادث نقش قابل 
ملاحظه ای داشته است، تصریح کرد : شاخصی که 
در این حوزه در تهران وجود دارد در مقایسه با کل 
کشور شاخص پایینی است و از این نظر با کشورهای 
پیشرفته برابری می کنیم.وی با تاکید بر اینکه نوع 
سوم قطع برق دیگر که عمدتا در سال ۱۴۰۰ شاهد 
آن بودیم، خاموشــی های ناشی از عدم تعادل بین 
عرضه و تقاضای انرژی در بازه های زمانی خاصی از 
سال است، تصریح کرد: خوشبختانه شاهد آن بودیم 
که با اتخاذ تدابیر مناسب و همراهی شایسته مردم 
در ســال گذشــته هیچ گونه محدودیتی در تامین 
برق مشترکان وجود نداشت و امسال نیز امیدواریم 
بــا برنامه ریزی های انجام شــده و تداوم همراهی 
مــردم هیچ گونه محدودیتی در تامین انرژی مورد 

نیاز مشترکان به وجود نیاید.

از سال 1401 هیچ مشکلی برای تامین برق 
مشترکان نداشته ایم

معاون بهره برداری و دیســپاچینگ شرکت توزیع 
بــرق تهران بــزرگ با بیان اینکه از ســال ۱۴۰۱ 
تــا کنون هیچ مشــکلی در تامین بــرق مورد نیاز 
مشــترکان به وجود نیامده اســت و مشــترکان 
خانگی و دیگر مشــترکان انرژی کامل را دریافت 
کردند گفت: قطع پیام رســان های داخلی در چند 
روز اخیر نیز در محدوده شــهر تهران نبوده اســت.
رضایــی افزود: علیرغم همه اقدامات انجام شــده، 
همواره مشــترکان حســاس و پراهمیت مطابق با 
دستورالعمل های پدافند غیرعامل موظفند مجهز 
بــه مولدهای اضطراری باشــند تا در صورت وقوع 
هرگونه حادثه احتمالی خللی در ارائه خدمات آنان 
به وجود نیاید.وی در خصوص قطع پیام رسان های 
داخلی در هفته گذشته گفت: باتوجه به اینکه این 
مورد در محدوده شهر تهران و شرکت توزیع نیروی 
بــرق تهران بزرگ نبــود اطلاعات دقیقی در مورد 
آن در اختیار ما نیســت اما احتمالا مشــکل فنی 
داخلی بوده است.معاون بهره برداری و دیسپاچینگ 

شرکت توزیع برق تهران بزرگ با اشاره به اقدامات 
صــورت گرفته برای گذر از فصل تابســتان، گفت: 
پیک بار شبکه های برق در تابستان اتفاق می افتد و 
سامانه های سرمایشی بار زیادی را به شبکه تحمیل 
می کنند، بحث برق یک زنجیره اســت که از تولید 
و شــبکه های انتقال شــروع می شود و قسمت آخر 

شبکه های توزیع برق هستند.

تدوین 142 برنامه برای گذر از پیک
وی بــا بیــان اینکه برای شــهر تهران از ســال 
گذشــته طبــق تدابیری که انجام شــد، ۱۴۲ 
برنامه آماده کردیم که تابســتان امســال را به 
بهترین نحو ممکن پشــت ســر بگذاریم، گفت: 
این برنامه ها جنبه های مختلف دارد، جنبه فنی 
شامل سرویس خطوط توزیع و پست است که از 
ابتدای مهرماه آغاز کردیم که تا پایان خرداد ماه 
یعنی قبل از پیک بار ادامه خواهد یافت.معاون 
بهره برداری و دیســپاچینگ شرکت توزیع برق 
تهران بزرگ با بیان اینکه ظرفیت های جدیدی 
به شبکه در حال اضافه شدن است که به صورت 
هفتگی پایش می شود و تمام سعی ما این است 
که قبل از شــروع خرداد ماه وارد شــبکه شود، 
گفت: کابل های فرسوده باید بهینه سازی شوند 
که این کار در حال انجام بوده همچنین یکسری 
اقدامــات مربوط به همــراه کردن بخش اداری 
و خانگــی برای مدیریت مصرف اســت.معاون 
بهره برداری و دیســپاچینگ شرکت توزیع برق 
تهران بزرگ با اشــاره به ســاز و کارهای درنظر 
گرفته شده برای تامین برق خطوط جدید مترو، 
گفت: بحث خدمات عمومی در شهر تهران جز 
اولویت های تامین برق بوده، نه برای مترو بلکه 
برای همه مشــترکان که تقاضای برق در شــهر 
تهران داشته باشند هیچ محدودیتی برای فروش 
انشــعاب وجود ندارد امــا مترو جز اولویت های 
صنعت برق است و تمام تلاش صنعت برق این 
خواهد بود که خدمات عمومی برق رسانی بدون 

وقفه ادامه داشته باشد.

عضــو کمیســیون انرژی مجلس با تاکید بــر اینکه برنامه هفتم 
توسعه نباید »آرزومحور« باشد بر ضرورت تمرکز بر اولویت های 
اساســی کشــور تاکید کرد.علیرضا ورناصری  بر اهمیت توجه به 
موضوعات حوزه انرژی در برنامه هفتم توسعه، گفت: برنامه هفتم 
توســعه نباید »آرزومحور« باشــد بلکه اگر بناست اولویت های ما 
تبدیل شــدن ایران به مرکز هاب انرژی با محوریت تجارت گاز، 
تعمیق و کیفی سازی زنجیره ارزش افزوده، بهینه سازی، مدیریت 
مصرف انرژی و اصلاح ســاختار و روابط مالی انرژی باشــد، این 
برنامه باید واقع بینانه با ملاحظات آینده شــناختی و نظر داشــتِ 
ظرفیت ها و محدودیت های کشــور، بر اولویت های اساسی کشور 
متمرکز باشد تا بشود علاوه بر هماهنگیِ کامل میان اجزای مختلف 

دستگاه های مسئول، با جلب مشارکت عمومی در فرایند توسعه 
کشــور، تحقق اهداف کمّیِ قابل ارزیابی طی زمانبندی منطقی 
را به انجام رســاند.نماینده مردم مسجدســلیمان، لالی، هفتگل 
و اندیکا در مجلس شــورای اســلامی ادامه داد:  با بررســی ۵۲۰ 
بند و تبصره احکام برنامه ششــم توســعه مشخص می شود که تا 
اوایل تیر ۱۴۰۱ فقط ۳۰ درصد احکام برنامه ششم محقق شده 
است، دستیابیِ مطلوب به اهداف نهایی برنامه ششم بنابر دلایل 
متعددی همچون عدم برنامه ریزی درست، فقدان منابع مالی لازم 
و متناسب، عدم هماهنگی بین بخشی، عدم تصویب آیین نامه ها، 
دستور العمل ها، نگاه سیاستگذاری به موضوع به جای تدوین موارد 
عملگرایانه، وجود نگاه آرمانی به برنامه و تحریم های بین المللی، 

محقق نشــده اســت.ورناصری توضیح داد: در بحث بهینه سازی 
مصرف ســوخت در کشــور باید بگویم؛ ما دارای چشــم انداز ۲۰ 
ســاله انرژی هســتیم )ســند ملی راهبرد انرژی کشور( که سبد 
انرژی کشــور در آن مشــخص است اما سبد انرژی متنوع نیست 
و این امر مانع از بهینه ســازی انرژی ســت، بخش عمده ســبد 
انــرژی اولیه کشــور )بیش از ۹۵ درصــد( در حال حاضر مرکب 
از گاز طبیعــی و فرآورده هــای نفتی اســت به آن معنا که باوجود 
ظرفیت های گســترده ، ســبد انرژی اولیه کشور به سوخت های 
فســیلیِ هیدروکربوری متکی اســت.این نماینده مجلس گفت: 
ایران شــدت مصرف انرژی بالایی در مقایســه با میانگین جهانی 

دارد و جزء ۱۰ کشور بالای مصرف  کننده انرژی است.

عضو کمیسیون انرژی مجلس :

« باشد برنامه هفتم توسعه نباید »آرزومحور

خبر  ویژه

سخنگوی صنعت آب :

لایندگی ارس از سوی ارمنستان تایید شد آ
سخنگوی صنعت آب گفت: طبق پیگیری های 
صورت گرفتــه برخی معادن که رودخانه ارس 
را آلوده می کنند، شناســایی شــدند، از سوی 
وزارت نیروی ایران درخوست بازدید داده شد 
و دادستانی و سازمان محیط زیست ارمنستان 
هم ورود کردند و با توجه به اینکه این آلاینده ها 
از جانــب بخــش خصوصــی وارد رودخانــه 
می شــد شــکایت هایی هم طرح شــد.فیروز 
قاســم زاده ، درباره درباره آلایندگی رود ارس 
از پســاب صنعتی ارمنســتان و تاثیر منفی بر 
استان هایی که با این رودخانه هم جوار هستند، 
اظهار داشــت: طبق تقســیم کاری که صورت 
گرفته این موضوع در حیطه اختیارات سازمان 
حفاظت محیط زیست است، اما در هر حال این 
قضیه ســابقه زیادی دارد و ایران از حدود ۱۰ 
سال پیش با ارمنستان مذاکرات جدی داشت. 
اکنون ماجرا از ســوی سازمان حفاظت محیط 
زیست پیگیری می شود و وزارت نیرو به عنوان 
عضــو مشــورتی در کمیته ای حضور دارد.وی 
افزود: طبق پیگیری های صورت گرفته برخی 
معادن که رودخانه را آلوده می کنند، شناسایی 
شدند و از سوی وزارت نیروی ایران درخوست 

بازدید داده شــد و دادستانی و سازمان محیط 
زیســت ارمنستان هم ورود کردند. با توجه به 
اینکــه این آلاینده ها از جانب بخش خصوصی 
وارد رودخانه می شــد شکایت هایی هم طرح 
شد، در کمیته های مشترک به این جمع بندی 
رســیدیم که بازچرخانی انجام دهند و آب را 
دوبــاره در همان صنایــع و معادن به مصرف 
برســانند تا با تصفیه هایی که انجام می شــود 
شــیرابه ها و موادی را که ممکن اســت دوباره 
وارد رود شوند، حذف کنند. اکنون بازچرخانی 
اتفاق افتاده و در حال حاضر هم فعال اســت 
اما بعضا همچنان به طور مقطعی ممکن است 
یک روز در ماه افزایش آلایندگی اتفاق بیفتد.

سخنگوی صنعت آب تاکید کرد: اکنون قضیه 
به طور جدی دنبال می شود و سازمان حفاظت 
محیط زیســت هــم مذاکراتی با طرف ارمنی 
دارد کــه بتوانند مشــکل را حل کنند، دولت 
این کشــور هم اطمینان داده که حتما کنترل 
شــود و اگر مواردی هم وجود دارد شناســایی 
و جلــوی آنهــا را خواهند گرفت.وی گفت اگر 
فاضلاب ها مدیریت نشــوند محل سرریز آنها 

رودخانه ها خواهد بود.

مدیر عامل شرکت لوله و مخابرات نفت ایران اعلام کرد؛

سوخت رسانی ادامه دار به نیروگاه ها 
مدیر عامل شرکت لوله و مخابرات نفت ایران 
با اشاره به اینکه تلاش شد در زمستان سال 
گذشته سوخت رسانی به بخش خانگی بدون 
وقفه ادامه یابد گفت: سوخت رسانی به بخش 
نیروگاهی اصلا قطع نشد.ارســلان رحیمی 
گفت: بحث نو ســازی نیاز به انجام نو ســازی 
را باید تعریف کرد خطوطی که در حال انتقال 
نفت هســتند مثل خط گچساران با قدمتی 

بیش از ۶۰ سال می شوند. 
به عنوان مثال مرکز انتقال نفت ســبز آب به 
گونه ای اســت که ۱۵ و ۱۶ ســال عمر دارد 
که خطی دچار مشــکل شــود، جایگزین آن 
می کنیم.هــر جایــی وضعیت خط نیاز به نو 
سازی و تعمیر داشته باشد تعبیه می شود.وی 
ادامه داد: با توجه به نتایجی که در بازرسی ها 
انجام می شود، پروژه تعریف می شود. اکنون 
۱۲۵ کیلومتر خط لوله نظامیه به سبز آب و ۳۰ 
کیلومتر تغییر مســیر خمینی شهر در دست 
ساخت است.مدیرعامل شرکت خطوط لوله 
و مخابــرات ایران با تاکید بر اینکه تنها ۱۲۵ 
کیلومتر از ۱۴ هزار کیلومتر خطوط موجود 
در کشــور نیاز به نوســازی دارد، بیان کرد: 

استاندارد خطوط مورد استفاده شده رعایت 
می شود و باید به نحوه نگهداری توجه کنیم، 
گفت: کیفیت لوله های تولید داخل قابل دفاع 
است.به گفته رحیمی لوله های مورد استفاده 
اســتاندارد هســتند و نمی توان ادعا کرد که 
کیفیــت لوله های داخل نســبت به خارجی 

کمتر است. 
به همین دلیل با حساســیتی که ایجاد شده 
و بــا توجه به مراکز کنترل، تغییر در خطوط 
لوله حتی اگر جزئی باشد نیز کشف می شود.
مدیرعامل شــرکت خطوط لوله و مخابرات 
اضافه کرد: در خط لوله ۲۶ اینچ بندرعباس 
به رفسنجان یک تونل ۴۰ متری برای ایجاد 
انشعاب غیر مجاز احداث شد .وی ادامه داد: با 
تاکید بر اینکه خطوط لوله ظرفیت مشخصی 
دارد و بــا توجــه به نیاز کشــور خطوط لوله 
در فــرآورده مانند بندرعبــاس حتی بالاتر 
از ظرفیــت کار می کننــد، افــزود: بعــد از 
بهره برداری از پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
خــط لوله جدیدی ایجاد نشــد و با توجه به 
نیــاز ظرفیت آن خــط را تا ۵۵ میلیون لیتر 

افزایش دادیم.
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55استانها
طی سال گذشته؛

57 مانور مختلف در شرکت گاز 
استان ایلام برگزار شد

ایلام / گروه اســتان ها: مدیرعامل شــرکت گاز 
استان ایلام از برگزاری ۵۷ مانور در زمینه های 
مختلف در طول ســال ۱۴۰۱ خبر داد و گفت: 
از ایــن تعــداد ۱۵ مــورد پدافندی و ۴۲ مورد 
شــرایط اضطراری بوده است.محمود کشاورز 
در تشــریح این خبر، اظهار داشت: این مانورها 
در زمینه های خود حفاظتی، آســیب و پاره گی 
شــبکه گاز، زلزله، حوادث مربوط به پرســنل 
در اثــر برق گرفتگی، گرمای هوا در تابســتان 
و گرمازدگــی پرســنل، حمــلات ســایبری، 
آســیب بــه لوله خط توزیع ناشــی از برخورد 
بیــل مکانیکی و غیره بوده اســت.وی هدف از 
برگزاری این مانورها را آمادگی پرســنل برای 
شــرایط بحران و اضطراری، آمادگی نیروهای 
خدمت رسان و آماده بکار نگه داشتن تاُسیسات و 
زیرساخت های لازم برای ارائه خدمات مطلوب، 
ایجــاد آمادگی در افزایش توانمندی واحدهای 
عملیاتی برای توســعه راه حل هــای مقابله با 
بحــران، مهار آتش ســوزی و مشــارکت فعال 
واحدهای معین به منظور کاهش آسیب پذیری، 
حفظ زیرساخت های حیاتی و مدیریت بحران 
ناشــی از تهدیدات و حوادث احتمالی طبیعی 
می باشــد.مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با 
بیــان اینکه خدمات رســانی مطلوب و اهمیت 
صیانــت از تأسیســات گازرســانی به منظور 
مقاوم ســازی شــبکه ها ومقابله با بحران های 
طبیعــی و غیرطبیعــی در اولویت های کاری 
مسئولان این شرکت قرار گرفته است، تصریح 
کرد: واحد HSE با یک برنامه ریزی جامع نسبت 
به برگزاری مانورهای مختلف آمادگی، تمرینی 
و عملیاتی در ســطوح مختلف اقدام می کند.

کشاورز با اشاره به اینکه در مجموع بیش از ۲۰۰ 
نفر از کارکنان، ادارات گاز نواحی، ســاختمان 
مرکزی، انبار کالا و ارباب رجوع شرکت در این 
مانورها شرکت کرده و نقاط ضعف و قوت آنان 
شناســایی شده اســت، افزود: اجرای مانور در 
راســتای آمادگی نیروهای این شــرکت برای 
مقابله با حوادث مختلف امری ضروری است و 
قطعا این اقدام باعث افزایش توانمندی نیروها 
در شرایط واکنش اضطراری می شود.وی هدف 
اصلی شــرکت گاز اســتان را ارائه کار کیفی و 
خدمــات مســتمر و مداوم به مشــترکین گاز 
طبیعی خواند و یادآور شد: برگزاری این مانورها 
بــا هدف کاهش حوادث، حفظ شــاخص های 
ایمنی و واکنش در شــرایط اضطراری و بدون 
اطلاع پیشــین برگزار شــده است.مدیرعامل 
شــرکت گاز استان ایلام اضافه کرد: حضور در 
دو مانور صفر لحظه ای استانی و کسب رتبه برتر 
در بین دســتگاههای اجرایی استان، حضور در 
مانور منطقه ای شرکت های تابعه وزارت نفت از 
اقدامات مهم در راستای اجرای مانور های سال 
گذشته بوده است.کشاورز خاطرنشان ساخت: 
در برخی از مانور های اجرا شــده، مســئولان و 
کارشناسان مدیریت بحران و پدافند غیر عامل 
اســتان شــرکت نموده و ارزیابی این مانورها را 
به عهده داشــته اند که موفق به کسب بالاترین 

نمره ارزیابی شده اند.

نماینده شهرستان بن در مجلس:

تلاش مدیرعامل آب منطقه ای 
چهارمحال و بختیاری در حل 

مشکل آب استان ستودنی است  
چهارمحال و بختیاری / گروه استان ها: محمود 
بهارلویی ، نماینده شهرســتان بن در شــورای 
اســلامی اســتان ، در جلسه بررسی مشکلات 
شوراهای اسلامی شهرهای دستنا،کیان،بازفت، 
یان چشمه و روستای سلم با حضور مدیرعامل 
شــرکت آب منطقه ای اســتان چهارمحال و 
بختیاری گفت: یکی از مســائل مهم در استان 
علی الخصوص شهرستان بن موضوع آب است 
از آنجایی که شــغل اکثر مردم کشاورزی است 
و شغل دیگری به آن صورت ندارند. کشاورزان 
از آب رودخانــه زاینده رود جهت آبیاری مزارع 
و باغات برداشــت می کنند و از حقآبه رودخانه 
زاینده رود برخوردار هستند . عضو هیات رئیسه 
شورای اسلامی استان افزود : با عنایت به پیگیری 
های انجام شــده و قول ها مساعد مسئولین در 
جهت رفع مشکلات کشاورزان اقدامات خوبی 
در خصوص حقابه از ســوی شرکت آب منطقه 
ای استان انجام شد که جای تقدیر و تشکر دارد. 
وی اذعان داشت ساحل سازی شرق و غرب شهر 
یان چشمه و مزارع هلیله از مطالبات مردم این 
شهر است که می طلبد مسئولین امر در دستور 
کار قرار دهند. در پایان این جلسه بهارلویی به 
پــاس تلاش جهادی مدیر کل آب ومنطقه ای 

اخبار

از سوی معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری سمنان ابلاغ شد؛

آغاز شیوه های عملی در زمینه 
 مدیریت مصرف انرژی 

در بخش های عمومی و اداری
ســمنان / گروه استان ها: محمدهادی حمیدی 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری سمنان 
طی بخشــنامه ای کلیه فرمانداران، شهرداران، 
روسای دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و مدیران 
کل دستگاه های اجرایی استان سمنان را موظف 
به رعایت دقیق شــیوه های مدیریت مصرف در 
بخش اداری و عمومی نمود.در این بخشــنامه 
تاکید شــده است: به منظور تامین پایدار انرژی 
برق در بخــش های خانگی، تولیدی، صنعتی، 
کشاورزی، اداری و سایر مصارف در فصول گرم 
ســال و پیک مصرف، صرفــه جویی در مصرف 
حامل هــای انرژی به عنوان نعمات ارزشــمند 
الهی و سرمایه  ای امری ضروری و حائز اهمیت 
فراوان می باشــد.لذا در این راستا به کارگیری و 
اتخاذ راه کارها و شــیوه های عملی کار موثر در 
زمینــه مدیریت مصرف در بخش های عمومی 
و اداری بایــد در اولویــت کاری کلیه مدیران و 
دست اندرکاران امر باشد.معاون هماهنگی امور 
عمرانی اســتانداری ســمنان با اشاره به اهتمام 
جدی کلیه دســتگاه های اجرایی اســتان به امر 
نوســازی تاسیسات و تجهیزات انرژی بر و بهره 
گیــری از لــوازم و فناوری های نوین کم مصرف 
و پربازده می تواند گامی موثر در راستای تحقق 
مدیریت مصرف باشــد افزود: طراحی و استقرار 
تاسیسات مناسب و متناسب با الگوی مصرف در 
ساختمان های اداری، نظارت و کنترل منظم بر 
عملکرد تجهیزات و تاسیســات انرژی و اقدام به 
موقع برای رفع عیوب احتمالی با هدف جلوگیری 
از هدر رفت منابع و مصرف بی رویه، بهره برداری 
حداکثری از روشــنایی طبیعی در محیط های 
اداری برای کمک به کاهش مصرف برق و توجه 
به این موضوع در طراحی اماکن و ساختمان های 
جدید، اتخاذ تدابیر لازم برای اســتفاده حداقلی 
از انرژی در بازه زمانی پس از اتمام ســاعت کار 
اداری شــامل؛ خاموشی رایانه ها، سیستم های 
سرمایشی، روشنایی ساختمان ها و اتاق های کار، 
پرهیز جدی از مصرف آب شــرب جهت آبیاری 
فضاهای سبز، توجه ویژه به مصرف مجاز و بهینه 
انرژی در معابر، میادین، پارک ها، پاساژها، فضاها 
و اماکن اقامتی و گردشگری از جمله راهکارهای 
عملی ادارات در فصل گرم سال است که باید مورد 
توجه کلیه مدیران دستگاه اجرایی قرار گیرد و 
شرکت توزیع برق استان سمنان و سایر نهادهای 
وابسته را موظف به نظارت بر نحوه اجرایی شدن 
این بخشنامه نمود.محمد حمیدی همچنین به 
پیش بینــی و اتخاذ تمهیدات لازم جهت تامین 
سوخت جایگزین به منظور استفاده در دستگاه 
های دیزل ژنراتور ســاختمان های اداری اشاره 
کرد و افزود: اســتفاده از این گونه دیزل ژنراتور 
ها در ســاعات پیک روز کمک شایانی به تامین 
بــرق مطمئن خواهد نمود.گفتنی اســت این 
بخشــنامه در راستای سی و ششمین کارگروه 
انرژی و تامین نیازهای ضروری اســتان صادر و 
ابلاغ شــده که در فروردین ماه ســال جاری و به 
میزبانی شرکت توزیع نیروی برق استان سمنان 

به انجام رسیده است.

: کشور معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزارت 

 انتخاب شهردار و دهیار حیاتی ترین مصوبه شورای شهر و روستا است
اصفهان / گروه استان ها: مهدی جمالی نژاد معاون عمران و توسعه امور 
شهری و روستایی وزارت کشور در همایش هفته نکوداشت شوراهای 
اســلامی شــهرهای استان اصفهان با اشاره به اهمیت نقش شوراها در 
جامعه اظهار داشت: نقش شوراها در مردم سالاری دینی فراوان است 
زیــرا مردم خودشــان نخبگان را انتخــاب می کنند و این بحث دارای 
اهمیت فراوانی اســت. وی با اشــاره به لزوم اســتفاده از توانمندی و 
ظرفیت های مناطق مختلف خاطرنشان کرد: کشورمان رنگین کمانی 
از اقدام و ادیان و دارای ظرفیت های متنوع اســت که هنر شــوراها این 
اســت که از این ظرفیت ها اســتفاده کرده و ظرفیت های بالقوه را به 
ظرفیت هــای بالفعــل تبدیل کنند. جمالی نــژاد با بیان اینکه انتخاب 
شــهردار و دهیار حیاتی ترین مصوبه شــورای اســلامی شهر و روستا 
اســت، اظهار داشــت: آزمون و خطاها در شوراها آسیب فروانی خواهد 
زد و در این راســتا شــاهدیم در برخی شــهرها در یک دوره چندین 
شهردار عوض می کنند و در مقابل در برخی شهرها از ابتدای پیروزی 
انقلاب اسلامی تنها ۴ یا ۵ شهردار تغییر کرده اند. وی با اشاره به لزوم 

اســتفاده از توانمندی و ظرفیت های مناطق مختلف خاطرنشان کرد: 
کشــورمان رنگین کمانی از اقدام و ادیان و دارای ظرفیت های متنوع 
اســت که هنر شــوراها این اســت که از این ظرفیت ها استفاده کرده و 
ظرفیت هــای بالقوه را به ظرفیت های بالفعل تبدیل کنند. جمالی نژاد 

با بیان اینکه انتخاب شــهردار و دهیار حیاتی ترین مصوبه شــورای 
اســلامی شــهر و روستا است، اظهار داشت: آزمون و خطاها در شوراها 
آســیب فروانی خواهد زد و در این راســتا شاهدیم در برخی شهرها در 
یک دوره چندین شهردار عوض می کنند و در مقابل در برخی شهرها 
از ابتدای پیروزی انقلاب اســلامی تنها ۴ یا ۵ شــهردار تغییر کرده اند. 
در ادامه اســتاندار اصفهان گفت: اگر مجموعه شــوراها، در شهرهای 
مختلف و تمام حوزه ماموریتی، مسائل را به درستی بشناسند و نیازها 
و چالش هــای پیش رو را مدنظــر قرار دهند و نگاه عالمانه برمجموعه 
مدیریت شهری حاکم باشد، با نظارت بر حوزه پژوهش و برنامه ریزی 
و هدایتگری با حســن نظارت بر مجموعه مدیریت شــهری، بسیاری 
از مســائل شــهر و روســتا قابل حل خواهد بود. وی تأکید کرد: به نظر 
می رســد در تعریف و ابزار اعمال ماموریت درســت عمل نمی کنیم و 
اگر برای این موضوع یکبار در مجموعه شــورای اســتان و شهرســتان 
نگاهی راهبری و برنامه ریزی شــود، بســیاری از فتح الفتوح هایی که تا 

امروز رقم نخورده، رقم خواهد خورد. 

اخبار

سمنان / گروه استان ها:  معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
ســمنان گفــت: برگزاری دومین همایش تامیــن مالی از بازار 
سرمایه با چهار محور شامل تامین مالی شرکت های دانش بنیان 
و طرح های نیمه تمام، پذیرش شرکت ها در بازار بورس و برگزاری 
دوره های آموزشی، برای رونز پنجشنبه بیست و یکم اردیبهشت 

برنامه ریزی شد. 
محمدرضا صادقی  در نشست با اصحاب رسانه در سالن اجتماعات 
غدیر اســتانداری افزود: پذیرش شــرکت های پیش ران استان 
ســمنان بدون نوبت در بازار ســرمایه، از جمله اهداف برگزاری 

دومین نشست سکوی تامین مالی از بازارهای سرمایه است.
وی بیــان کــرد: برگــزاری بخش تخصیص بــرای تامین مالی 
شــرکت های دانــش بنیــان از بازار بورس و برگــزاری رویداد 
آموزشــی ارتقای ســواد مالی در ســه قشــر دانشــجویان، 
 دانش آمــوزان و واحدهــای تولیــدی، در بــازار ســرمایه 

دنبال می شود.

شمار دانش بنیان های استان سمنان به 140 واحد رسید
وی بیــان کــرد: ۴۰ طرح دانش بنیان در نوبت ثبت قرار دارد و 

با ثبت این تعداد، شمار شرکت های دانش بنیان استان به ۱۴۰ 
واحد می رســد.صادقی تاکید کرد: در کنار پرداخت تســهیلات 
از ســایر روش ها برای تامین نقدینگی واحدهای تولیدی مانند 
بورس باید تلاش شود.وی یادآور شد: برای مهار تورم باید حجم 
پول در بازار افزایش نیابد و برای این کار باید از دیگر روش ها مانند 
اوراق گام، ال ســی، اعتبار اســنادی و اوراق قرضه و بازار بورس 
برای تامین سرمایه استفاده کرد.معاون هماهنگی امور اقتصادی 
اســتاندار ســمنان گفت: بورس یک از راهکار برای ممانعت از 

افزایش پول و جلوگیری از تورم و در نتیجه رشد تولید است.

سمنان میزبان دومین همایش تامین مالی از بازار سرمایه شد

خبر  ویژه

: مدیر کل ارشاد استان بوشهر

کودک و نوجوان رضوی ارسال شد 500 اثر به جشنواره ملی داستان 
بوشهر / گروه استان ها: مدیرکل ارشاد استان بوشهر از اختتامیه 
جشنواره ملی داستان کودک و نوجوان رضوی در بوشهر خبر 
داد و گفت: بیش از ۵۰۰ اثر از استان های مختلف به دبیرخانه 

این جشنواره ارسال شده است.
عبدالرحیم افروغ  با اشاره به تدوین برنامه های فرهنگی، هنری 
در دهه سوم اردیبهشت ماه در استان بوشهر، اظهار داشت: ۲۴ 
اردیبهشت ماه گردهمایی کانون های تبلیغاتی، مجموعه چاپ 
و تابلونویسان در مجتمع فرهنگی هنری ۹ دی برگزار می شود.

وی با بیان اینکه در این گردهمایی تخصصی مشکلات فعالان 
این حوزه بررسی و راهکارهای لازم برای رفع آنها ارائه می شود 
گفت: در گردهمایی کانون های تبلیغاتی و صاحبان چاپخانه ها 
مشکلات آنان در زمینه بیمه، تسهیلات بانکی و مالیات بررسی 
می شــود.مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان بوشهر 
پاسداشــت زبان فارســی را یکی دیگر از محورهای گردهمایی 
یاد شــده دانســت و بیان کرد: این گردهمایی به مناســبت 

ســالروز بزرگداشــت حکیم طوس فردوسی برگزار می شود و 
پاسداشــت زبان فارســی یکی از اولویت ها است.افروغ در ادامه 
با بیان اینکه در سال های گذشته جشنواره مشاعره و سفرنامه 
رضوی در بوشهر برگزار شد خاطرنشان کرد: اختتامیه جشنواره 
داستان تخصصی کودک و نوجوان رضوی ۲۸ اردیبهشت برگزار 
می شود که دبیرخانه این جشنواره بوشهر تعیین شده است.وی 
از ارســال آثار به دبیرخانه جشــنواره داستان تخصصی رضوی 
خبــر داد و گفــت: بیش از ۵۰۰ اثر از اســتان های مختلف به 
دبیرخانه جشنواره داستان تخصصی کودک و نوجوان رضوی 
به دبیرخانه آن در بوشــهر ارســال شده است.مدیرکل فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی استان بوشــهر ادامه داد: در آیین اختتامیه 
جشــنواره داســتان کودک و نوجوان رضوی نفرات برتر در سه 
بخش داســتان کوتاه کودک و نوجوان رضوی و رمان نوجوان 
معرفی و تجلیل می شود.افروغ با اشاره به طرح و برنامه قرآنی 
»بشُری« گفت: این برنامه با حضور پژوهشگران و فعالان قرآنی 

و مدیرکل دفتر برنامه ریزی، آموزش و توســعه مشــارکت های 
امور قرآن و عترت در بوشــهر برگزار می شود.وی پویش قرآنی 
را مورد اشاره قرار داد و تصریح کرد: قصه خوانی، قصه گویی و 
مادران قصه گو از دیگر برنامه های طرح قرآنی »بشُری« است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر از برگزاری برنامه 
»جایزه فیروزه « با هدف حمایت از کالاهای فرهنگی در بوشهر 
خبــر داد و بیــان کرد: تاکنون ۱۵۴ اثر، محصولات و کالاهای 
فرهنگی به این برنامه فرهنگی ارسال شده است.افروغ، ترویج، 
تولید و مصرف کالا ها و محصولات فرهنگی ایرانی اســلامی با 
نگاه ویژه به توســعه فرهنگ کارآفرینی، خلاقیت و نوآوری در 
حــوزه صنایــع فرهنگی، هم افزایی صنایع فرهنگی را از اهداف 
مهم برنامه »جایزه فیروزه« اعلام کرد.وی برپایی نمایشــگاه 
بزرگ کتاب در تهران را مورد اشــاره قرار داد و افزود: ۳ غرفه 
این نمایشــگاه که ۲۰ تا ۳۰ اردیبهشــت در مصلا تهران برگزار 

می شود مربوط به بوشهر است.

گهی فقدان سند مالکیت آ
خانــم هــا زهــرا و زیبــا ســلیمانی احــدی از وراث مرحــوم حجــت الــه ســلیمانی برابــر انحصــار وراثــت شــماره 4 / 7 / 1022 مــورخ 
1379/10/10 شــعبه چهــارم دادگاه عموپــی بروجــرد بــا تســلیم دو بــرگ فــرم استشــهادیه گواهــی شــده شــماره 6402 
ــر اســناد رســمی شــماره 19 بروجــرد مدعــی مــی باشــد کــه ســند ششــدانگ پــاک 78 فرعــی 519  مــورخ 1401/02/18 دفت
اصلــی واقــع در بخــش یــک بروجــرد ذیــل ثبــت 7073 دفتــر 63 صفحــه 301 چاپــی 672936 بنــام مشــارالیه ثبــت و ســند 
مالکیــت صــادر و تســلیم گردیــده اســت و بــه علــت جابجایــی مفقــود شــده اســت لــذا بــه اســتناد تبصــره یــک الحاقــی بــه 
مــاده 120 آییــن نامــه قانــون ثبــت مراتــب جهــت اطــاع عمــوم یــک نوبــت آگهــی میشــود اگــر شــخصی بــه نحــوی از انحــا 
مدعــی وجــود ســند مالکیــت نــزد خــود مــی باشــد میتوانــد اعتــراض خــود را کتبــا پــس از نشــر آگهــی بــه مــدت 10 روز بــه 
ایــن اداره تســلیم نمایــد در غیــر ایــن صــورت پــس از انقضــا مــدت قانونــی و اعــام گواهــی ســند مالکیــت المثنــی بــه نــام 

مالــک صــادر خواهــد شــد.
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: 1402/02/21   سید مهدی موسوی تاریخ انتشار
ک بروجرد کل و سرپرست اداره ثبت و اسناد و املا معاون مدیر 

اطلاعیه )نوبت سوم(
بــه حکایــت محتویــات پرونــده 140136920001972151 کــه در ایــن شــعبه دادگاه تحــت رســیدگی مــی 
باشــد اعــام گردیــده متوفــی فــوت فرضــی کرمعلــی نیکومنــش فرزنــد حســن غایــب و ناپدیــد شــده و 
هیچگونــه خبــری از نامبــرده در دســت نیســت لــذا بدیــن وســیله ضمــن اعــام مراتــب از کلیــه کســانی 
کــه خبــری از غایــب یــاد شــده دارنــد دعــوت مــی شــود اطاعــات خــود را بــه نحــو مقتضــی در اختیــار ایــن 
دادگاه قــرار دهــد تــا حقــی از کســی تضییــع نگــردد. ایــن آگهــی ســه نوبــت متوالــی هــر یــک بــه فاصلــه 
یــک مــاه در اجــرای مــاده 1023 قانــون مدنــی در امــور مدنــی منتشــر مــی گــردد بدیهــی اســت چنانچــه 
یــک ســال از تاریــخ اولیــن اعــان )نشــر آگهــی( حیــات غایــب ثابــت نشــود حکــم مــوت فرضــی او ثابــت 

خواهــد شــد.
گودرزی مدیر دفتر دادگاه حقوقی شعبه اول دادگاه خانواده دادگستری بروجرد_ زهرا 

گهی مفقودی آ
بــرگ ســبز یــک دســتگاه ســواری پــژو 405 جــی ال ایکــس آی 1/8 
مــدل 1385 بــه رنــگ نقــره ای_ متالیــک بــه شــماره انتظامــی 759 م 
28 ایــران 65 بــه شــماره موتــور 12485021624 و شــماره  شاســی 
13223985 بنــام جــواد نیکویــی بــه شــماره ملــی 3179764112 

مفقــود و از درجــه اعتبــار ســاقط گردیــده اســت.

گهی مفقودی آ
ســند فــروش کارخانــه یــک دســتگاه ســواری پــژو 405 جــی ال 
ایکــس آی 1/8   مــدل 1385 بــه رنــگ نقــره ای_ متالیــک بــه شــماره 
ایــران 95 بــه شــماره موتــور 12485021624  انتظامــی 122 ج 17 
بــه  زائــی  مــزار  بنــام عبدالرحمــن  و شــماره  شاســی 13223985 
ســاقط  اعتبــار  درجــه  از  و  مفقــود   6458747098 ملــی  شــماره 

گردیــده اســت.

شهردار هشتگرد در مراسم افتتاحیه هشتمین نمایشگاه گل و گیاه:

گیاه  گل و    هدف از برگزاری هشتمین نمایشگاه 
کنندگان است ارتباط مستقیم تولید کنندگان و مصرف 

البرز / گروه استان ها: رئیسی با عرض تبریک انتخاب شورای اسلامی شهر هشتگرد 
به عنوان شورای برتر شهرستان ساوجبلاغ گفت : هشتمین نمایشگاه گل و گیاه 
برای کسانی که به گیاهان علاقه مند هستند یک فرصت مناسب محسوب می شود تا 
بتوانند گل و گیاه مورد علاقه خود را به صورت یک جا و با قیمت مناسب خریداری 
کنند. وی افزود : هشتمین نمایشگاه گل و گیاهان باغبانی ، صنایع دستی و سوغات 
محلی با هدف عمل به منویات مقام معظم رهبری مدظله العالی و نامگذاری سال 
در راستای حمایت از تولید کنندگان و ایجاد فضایی برای ارتباط مستقیم تولید 
کنندگان و مصرف کنندگان دایر گردیده است و همچنین در راستای رشد تولید 
و حمایت از مشــاغل خانگی و عرضه مســتقیم تولیدات، واگذاری غرفه ها کاملا 
رایگان بوده است .شهردار هشتگرد بیان کرد : در حمایت از مشاغل خرد و زنان 
سرپرست خانوار بخشی از نمایشگاه به صنایع دستی و سوغات محلی تعلق گرفته 
است.وی تصریح کرد : جمع غرفه ها ۱۵۰ غرفه می باشد که ۸۲ غرفه آن گل و 
گیاه شامل انواع گل و گیاهان آپارتمانی، باغچه ای، نهال میوه ، نشاء صیفی جات، 
تراریوم، بونسای بوده و ۶۸ غرفه انواع صنایع دستی و سوغات محلی شامل گلیم 
و جاجیم، چرم دســت دوز ، چوب، ســفال، سرامیک، قلم زنی، بافتنی ها، معرق ، 

مس و کاشــی کاری و ... می باشــد که در بوســتان بانوان به مساحت ۴ هکتار اجرا 
گردیده است و تولید کنندگانی از شهر هشتگرد و روستاهای شهرستان ساوجبلاغ، 
کرج ، شهر جدید مهستان ، چهارباغ، نظر آباد، مازندران ، گیلان، قزوین در این 
نمایشگاه مشارکت دارند .وی گفت : برای آماده سازی محل و سایر موارد از ماه ها 
قبل نیروهای شهرداری فعالیت نموده و فضاسازی و زیباسازی محیط نمایشگاه 
، نورپردازی اصلاح تیرهای روشــنایی و افزایش نور محیط با توجه به برگزاری 
نمایشگاه که تا ساعت ۲۰ می باشد در دستور کار دبیرخانه نمایشگاه قرار گرفته و 
تلاش شده است تا با توجه به گستردگی محل برگزاری ، نقاط خاموشی به حداقل 
برسد .رئیسی بیان کرد : برای ایجاد جذابیت برای همه اقشار و بویژه کودکان برنامه 
های کاروان شادی، موسیقی اقوام و سنتی، جنگ شادی کودک و نوجوان و کارگاه 
آموزشی گل و گیاه نیز در حاشیه نمایشگاه برگزار خواهد شد .وی از حمایت های 
رئیس و اعضای محترم شورای اسلامی شهر ، نیروهای امنیتی و نظامی ، اصحاب 
رسانه ، کارگران زحمتکش حوزه معاونت خدمات شهری و فضای سبز و تلاش 
کلیه دست اندرکاران برگزاری نمایشگاه بویژه آقای مهندس آلیانی رئیس اداره 

سیما ، منظر و دبیر برگزاری نمایشگاه تقدیر و تشکر نمود .

به مناسبت گرامیداشت روز صنعت برق و روز جهانی کار و کارگر رقم خورد؛

 برگزاری مسابقات دارت 
در شرکت برق منطقه ای سمنان 

ســمنان / گروه اســتان ها: به مناســبت گرامیداشــت روز صنعت برق و روز جهانی کار و کارگر، 
مســابقات دارت در شــرکت برق منطقه ای ســمنان برگزار گردید.حمید رضا بینشی سرپرست 
ورزش دارت شرکت برق منطقه ای سمنان با اعلام این خبر افزود : این مسابقات که در دو بخش 
شهرســتانی و اســتانی در شــرکت برق منطقه ای ســمنان برگزار شد که در بخش شهرستانی ، 
کارکنان شــهرهای ســمنان، گرمســار، دامغان و شاهرود با هم به رقابت پرداختند که نفرات برتر 
این مسابقات در مرحله استانی که به مناسبت دهه کرامت و روز فرهنگ پهلوانی در این شرکت 
برگزار گردید حضور یافته وآقایان عباس قندالی، محمد قندالی و احسان قندالی به ترتیب حائز 
رتبه اول تا سوم مسابقات استانی گردیدند.شایان ذکر است در مسابقات شهرستانی آقایان سید 
مجید مصطفی زاده، محمد حسین عزالدین و سید وحید موسوی در شهرستان سمنان، احسان 
قندالی، عباس قندالی و محمد قندالی در شهرستان گرمسار، محمدرضا مظفری، مجید طحانیان 
و سعید نیکنامی در شهرستان دامغان، سید حسن حسینی، یاسر حاجب و سید حسین حسینی 
در شهرستان شاهرود و در بخش بانوان خانم ها منیری، خیرخواهان و میرفضلی به ترتیب حائز 
رتبه اول تا سوم گردیدند.گفتنی است مرحله کشوری مسابقات دارت وزارت نیرو در خرداد ماه 
ســالجاری و به میزبانی اســتان آذربایجان شرقی برگزار خواهد شد. محمد مهدی وحدتی / مدیر 

دفتر روابط عمومی
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کرد؛ ح  کل بهزیستی استان خراسان رضوی مطر مدیر 

حمایت بهزیستی از 160 خانواده دارای فرزند مبتلا به بیماری های متابولیک
مشهد / سمیرا  رحمتی

مدیرکل بهزیســتی خراسان رضوی با 
اشــاره به ۱۸ اردیبهشــت روز جهانی 
بیماری هــای خــاص و صعب العــلاج  
گفــت: فنیل کتونــوری تنها گروهی از 
بیماری ها اســت که فــرد بدون اینکه 
دارای معلولیت باشد و فارغ از اینکه در 
چه دهک درآمدی قرار داشــته باشــد، 
تحت حمایت بهزیستی خواهد بود و از 
خدمات این سازمان بهره مند می شود.

منظــور از بیماری هــای صعب العلاج، 
بیماری هایی اســت که شرایط درمانی 
ویــژه ای را نیــاز دارنــد. کمیاب بودن 
داروهــای موردنیاز مبتلایــان به این 
دســته از بیماری هــا، هزینه های بالا 
درمــان باعث می شــود که هزینه های 
ســنگین اقتصــادی، روانی و اجتماعی 
بر خانواده ها، بیماران و نظام ســلامت 
تحمیــل شــود. فنیل کتونــوری نیز 
یکی از این بیماری ها اســت.  مســعود 
فیروزی افزود: درســال گذشــته ۸۵۰ 
میلیــون تومــان کمک هزینــه بهبود 
تغذیه و۴۰۰ میلیون تومان نیز به عنوان 
کمک هزینه درمان و توانبخشــی افراد 
مبتلا به بیماری های متابولیک توســط 
بهزیســتی به ۱۶۰ خانواده تعلق گرفته 
اســت. اگــر بهبود تغذیــه و درمان در 
کــودکان مبتلا بــه فنیل کتونوری زیر 

دوســالگی انجــام نگیرد، شــاهد بروز 
معلولیت هــای ذهنــی در آنها خواهیم 
بود. رعایت رژیم غذایی خاص و پیگیری 
درمان در کودکان زیر دوســال مبتلا به 
فنیــل کتونوری مخصوصا در ۶ ماه اول 
تولد نوزاد، نقش بســزایی در پیشگیری 
از معلولیت هــای ذهنــی دارد. تلاش 
بهزیســتی این اســت که بتوانیم مانع 
بــروز معلولیت در کودکان مبتلا به این 
بیماری بشویم.  وی با بیان اینکه فنیل 

کتونوری یک نقص متابولیک مادرزادی 
اســت و تنها از طریق غربالگری و انجام 
آزمایــش خون در روزهای اول زندگی 
قابل تشخیص اســت، گفت: متاسفانه 
رعایــت رژیم غذایی خاص این بیماری 
و درمان های آن بســیار پرهزینه است. 
به همیــن خاطر، تمامــی خانواده های 
دارای فرزنــد با اختلال فنیل کتونوری 
فــارغ از اینکه در چــه دهک درآمدی 
قرار داشــته باشــند، در صورت تمایل 

از حمایت هــای بهزیســتی برخوردار 
خواهند شد.  مدیرکل بهزیستی خراسان 
رضوی خاطرنشــان کرد: درحال حاضر 
فقط بیمارســتان اکبــر تجهیزات لازم 
برای انجام آزمایشــات تخصصی جهت 
تشخیص این بیماری در نوزادان را دارد. 
به همین منظور بهزیســتی با مددکاران 
فعال در بیمارستان اکبر به صورت مداوم 
و هرروزه در ارتباط می باشــد. بلافاصله 
بعد از اینکه در بیمارســتان تشــخیص 

داده می شــود که نوزادی مبتلا به فنیل 
کتونوری اســت، اطلاعات نوزاد سریعا 
در اختیــار بهزیســتی قــرار می گیرد 
و در صــورت تمایــل خانــواده، برای 
کودک کمیســیون پزشــکی تشکیل 
می شــود و نوزاد سریعا از حمایت های 
بهزیســتی بهره مند می گردد. علاوه بر 
ایــن، خانواده های دارای فرزند مبتلا به 
فنیــل کتونوری برای مشــاوره ژنتیک 
معرفــی می شــوند و هزینه های انجام 
آزمایش هــای آنان به منظور جلوگیری 
از ابتــلاء فرزندِ بعــدی به این بیماری، 
رایــگان خواهد بود. وی افزود: همانطور 
که گفته شد، فلسفه حمایت از کودکان 
مبتلا به فنیل کتونوری پیشــگیری از 
معلولیت اســت بنابرایــن اکثر افرادی 
که به دلیل این اختلال تحت پوشــش 
بهزیستی می باشند، کودکان زیر ۲سال 
هستند. برای افراد مبتلا به این اختلال 
در سنین بالا دیگر پیشگیری از معلولیت 
اتفــاق نمی افتد و آنهــا دچار معلولیت 
ذهنی شــده اند ولــی درصورت رعایت 
رژیــم از عوارض معلولیــت آنها بازهم 
کاســته می شــود به طور مثال خانواده 
اذعــان می کند کــه نوجوان درصورت 
رعایت رژیم غذایی خاصِ این بیماری، 
کمتر پرخاشــگری کــرده و از اختلال 

رفتاری اش کاسته شده است.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

رئیس اداره بهبود تولیدات دامی جهاد 
کشاورزی مشهد خبر داد؛

 کارآفرینی و پرورش گاومیش 
برای نخستین بار در مشهد

مشهد / سمیرا رحمتی
رئیــس اداره بهبــود تولیــدات دامی جهاد 
کشــاورزی مشــهد از اولین مرکز پرورش گاو 
میش در شهرستان مشهد خبر داد.علی سادات 
شیرازی گفت:  جوانی با همت و تلاش بسیار 
مشــغول به پرورش گاومیش اســت و با وجود 
همه مشکلات و رنج هایی که در این راه کشیده 
و هنوز هم با سختی های بسیاری دست و پنجه 
نرم می کند بخاطر  علاقه و تخصصی که به این 
کار دارد  پر توان در حال فعالیت و توسعه در این 
حوزه می باشد و با توجه به کارآفرینی و انگیزه 
فعالیت و پشــتکار شاهد موفقیت های زیادی 
خواهیــم بود.وی  بیان کرد: گاومیش حیوان 
قانع و کم توقعی اســت و در مقایســه با گاو از 
نظــر میزان خوراک مصرفی و ریز مغذی ها با 
خوراکی که گاو می تواند زنده بماند گاومیش 
می تواند تولید شــیر داشته باشد و با کمترین 
جیره غذایی، شــیر با کیفیت تری تولید می 
کند.سادات شیرازی خاطرنشان کرد:  مقاومت 
این دام سنگین در مقابله با بیماریها در مقایسه 
بــا دام هــای دیگر بیشــتر و هزینه پرورش و 
نگهداری آن به مراتب کمتر است.رئیس اداره 
بهبود تولیدات دامی جهاد کشــاورزی مشهد 
خاطرنشــان کرد: کارآفرین و پرورش دهنده 
گاومیش با تلاش بسیار توانسته است ۳۰ راس 
گاومیش را پرورش دهد ، همچنین این واحد 
تحت پوشش عملیات اصلاح نژاد دام صنعتی 
بوده و تمامی دامهای موجود دارای شناسنامه 
رســمی دامهای ایران می باشــند.وی گفت: 
گاومیش یکی از دام های اهلی اســت  که در 
مقایسه با گاو و گوسفند کمتر مورد توجه قرار 
گرفته اما یکی از مهم ترین منابع تأمین کننده 
مواد غذایی به ویژه پروتئین محسوب می شود. 
ســادات شیرازی افزود: شیرگاومیش از ارزش 
غذایی بالایی برخوردار اســت. این شــیر در 
مقایســه با شــیر گاو دارای پروتئین و چربی 
بالاتــری بوده و همچنین در شــیر گاومیش 
ویتامیــن هــا و مــواد معدنی بیشــتری نیز 
وجــود دارد و حاوی مقدار زیادی کلســیم و 
مواد معدنی مورد نیاز برای رشــد اســتخوان 
می باشد.سادات شــیرازی خاطر نشان کرد:  
پرورش گاو میش دارای مزایایی است از جمله 
این موارد می توان به قدرت بالا در سازگاری 
بــا محیط، مقاومت بــالا به بیماریها که منجر 
کاهش بســیار زیــاد درهزینه های کلینیکال 
)دامپزشــکی( می گردد، بالا بودن عمر مفید 
حیوان در مقایســه با گاو شــیری )حدود ۱۰ 
تا ۱۲ ســال(، کیفیت بالای گوشت تولیدی، 
بطوریکه گوشــت ایــن حیوان دارای طبیعت 
گرم بوده با مقدار کلسترول پایین )۴۰درصد 
کمتــر از گاو( پروتئین و مواد معدنی بیشــتر 
نســبت به گوشت گاو دارد و... اشاره کرد.وی 
خاطرنشــان کرد: در شرایط اقتصادی کنونی 
و بــا توجه به افزایش قیمت نهاده های دامی، 
هزینه های نگهداری دام رشــد بسیار زیادی 
داشــته لذا پرورش گاومیش در این خصوص 
می تواند مورد توجه قرار گیرد.وی افزود: کود 
تولیدی این حیوان نیز کیفیت بســیار بالایی 
دارد لذا می توان با ترغیب دامداران علاقه مند 
به پرورش این حیوان مفید از مزایای بســیار 

زیاد آن بیشرین بهره برداری را نمود.

مدیر بورس منطقه ای سمنان عنوان کرد؛

 حضور 7 شرکت استان سمنان 
 با 1۳ هزار میلیارد تومان 

ارزش سهام در بورس
سمنان / گروه استان ها: مدیر بورس منطقه ای 
ســمنان گفت: هفت شــرکت بزرگ استان با 
ارزش بــازار ۱۳ هزار میلیــارد تومان در بازار 
بورس پذیرفته شــد و سهام این شرکت ها داد 
و ستد می شــود.فاطمه امیرجان تاکید کرد: 
پذیــرش واحدهای صنعتــی در بازار بورس 
بــر اعتبار کارخانــه می افزاید و دارای مزایای 
مختلف است.وی ادامه داد: سهولت در تامین 
مالی، سهولت نقدینگی و نقدشوندگی، معافیت 
مالیاتی، و افزایش قدرت چانه زنی شــرکت، از 
جملــه مزایای حضور واحد تولیدی در بورس 
است.امیرجان، کارخانه های سیمان شاهرود، 
شــکر شاهرود، شــرکت فروسیلیس ایران در 
سمنان، و شرکت معدنی املاح در گرمسار، از 
جمله شــرکت هایی هستند که در بازار بورس 
فعالیت دارند.مدیر بورس منطقه ای ســمنان 
یادآور شــد: شــرکت معدنی املاح گرمسار با 
نماد شــاملا، فروسیلیس ایران با نماد فروس، 
ســیمان شاهرود با نماد سرود و شکر شاهرود 
بــا نمــاد قشــکر در بازار بورس فعال اســت.
مدیرمنطقه بورس سمنان بیان کرد: ضرورت 
دارد اطلاع رسانی برای استقبال واحد تولیدی 
برای حضور در بورس تقویت و از این ظرفیت 

استفاده شود.

 مدیر کل فرهنگ و ارشاد 
کید کرد؛ استان خراسان رضوی تا

 لزوم نگاه ویژه جایزه فیروزه 
 به شهرستان ها 

در راستای عدالت فرهنگی
مشهد  / سمیرا رحمتی

جلســه شــورای اســتانی جایزه فیروزه 
بــا حضور محمد حســین زاده مدیرکل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی خراسان رضوی 
و نمایندگانــی از آموزش و پرورش، صدا 
و ســیما، میــراث فرهنگی و انتشــارات 
به نشــر برگزار شــد.مدیرکل فرهنگ و 
ارشــاد اسلامی خراســان رضوی در این 
جلســه ضمــن تاکید بــر فرصت مغتنم 
جایــزه فیــروزه برای هنرمنــدان گفت: 
نقــش نهادها در فرآیند ســامانه ای این 
جشــنواره، شناســایی و اطلاع رســانی 
حداکثری است.حســین زاده ســپس به 
رویکرد عدالت فرهنگی اشاره کرد و افزود: 
تربت حیدریه و فریمان تاکنون بیشترین 
تعداد آثار را ثبت نام کرده اند، شورا نیز باید 
نگاه ویژه به شهرستانها داشته باشد.وی در 
ادامه به دوره های پیشــین جایزه فیروزه 
و عملکرد کارگروه صنایع فرهنگی دانش 
بنیان نگاهی داشت و تشریح کرد: کارگروه 
تاکنون چهار رویداد در راستای هم افزایی 
صاحبــان صنایع خــلاق فرهنگی برگزار 
کــرده که به اذعان مخاطبان و شــرکت 
کنندگان، علاوه بر ایجاد شبکه ارتباطی، 
فرصت و بــازار جدیدی برای آنان فراهم 
شده است.ســید حجت طباطبایی، دبیر 
کارگروه صنایع فرهنگی دانش بنیان نیز بر 
مشارکت نهادهای عضو شورا برای ترغیب 
و شناسایی صاحبان این صنایع تاکید کرد 
و گفت: تلاش داریم تا زیست بومی برای 
راهبری اقتصاد فرهنگ و هنر ایجاد کنیم.
طباطبایی خاطر نشان کرد: در دوره قبل ۴ 
اثر برگزیده و ۲ اثر قابل تقدیر از خراسان 
رضوی بوده اند و در دوره پیش رو از نظر 
تعداد آثار در رتبه سوم و چهارم در نوسان 
هستیم، اما باید برنامه ریزی ویژه ای برای 
رشــد کیفی آثار داشــته باشیم.گفتنی 
اســت دبیرخانه استانی جایزه فیروزه در 
هنرستان هنرهای اسلامی مشهد استقرار 
یافته و مهلت ثبت نام و ارسال اثر تا پایان 

اردیبهشت تمدید شده است.

برگزاری سی و سومین 
جشنواره قرآن و عترت 

 دانشگاه فرهنگیان 
در اصفهان

اصفهــان / گروه اســتان هــا: علی اکبر 
کجبــاف در نشســت خبــری با اصحاب 
رســانه با اشــاره بــه میزبانی دانشــگاه 
فرهنگیان اســتان اصفهان برای ســی و 
سومین جشنواره کشوری قرآن و عترت، 
اظهار داشــت: این جشنواره قدمت بسیار 
بالای داشــته و با شناسایی استعدادهای 
اســتانی، در سه سطح استانی، کشوری و 
ملی برگزار می شود.کجباف با بیان اینکه 
شــرکت کنندگان مرحله کشوری همگی 
از دانشــگاه فرهنگیان هســتند، افزود: 
برگزیدگان این مرحله به ســطح ملی راه 
خواهند یافت که بین تمام دانشــگاه های 
کشور برگزار می شود.وی خاطرنشان کرد: 
نامزدهای میزبانی مرحله ملی، استان های 
اصفهــان و آذربایجــان غربــی بودند که 
چون مرحله کشوری دانشگاه فرهنگیان 
در اصفهان برگزار شــده، به احتمال زیاد 
سطح ملی در ارومیه برگزار خواهد شد.وی 
بــا تاکید بر رویکرد دانشــگاه فرهنگیان 
در مشــارکت حداکثــری دانشــجویان 
برای برگزاری جشــنواره، گفت: ســی و 
سومین مرحله جشــنواره قرآن و عترت 
ماننــد دیگر رویدادهای دانشــجویی که 
به میزبانی دانشــگاه فرهنگیان اصفهان 
برگزار شــده، به دست پرتوان دانشجویان 
به شــکلی که در شأن قرآن و عترت باشد 
برگزار می شود. حسن محسنی دبیر سی 
و سومین جشنواره قرآن و عترت دانشگاه 
فرهنگیان نیز در این نشســت گفت: این 
جشنواره از دیرپاترین رویدادهای قرآنی 
دانشگاه های کشور بوده و پیش از تأسیس 
دانشــگاه فرهنگیان و اواخر دهه شــصت 
در زمان دانشــگاه تربیت معلم کار خود را 
شــروع کرده است.وی ادامه داد: برگزاری 
رویدادهای دینی و قرآنی برای عطرآگین 
شدن فضای دانشــگاه با کلام انسان ساز 
قرآن و عترت برگزار می شود؛ بدین سبب 
جشنواره سی و سوم قرآن و عترت دانشگاه 
فرهنگیان در ۹ بخش، به میزبانی اصفهان 
خواهد بود.محســنی با بیان اینکه در این 
جشــنواره ۶۰ نفر داور ملی و بین المللی 
شــامل ۳۲ داور آقا و ۲۸ نفر خانم حضور 
خواهند داشــت، گفت: بخــش آوایی با 
حضور ۵۸۶ شــرکت کننده ســهم عمده 

این جشنواره را شامل می شود.

استانها 6

کارگر به همت مجموعه شهرداری بندرعباس کار و  آیین بزرگداشت روز  برگزاری 
هرمزگان / گروه استان ها: به مناسبت 
روز جهانی کار و کارگر جشن باشکوهی 
با حضور حجت الاســلام والمسلمین 
محمــد عبادی زاده نماینده ولی فقیه 
در اســتان هرمــزگان و امــام جمعه 
بندرعبــاس، مهدی نوبانی شــهردار 
بندرعباس، رئیس و اعضای شــورای 
اســلامی شــهر بندرعباس، مجتبی 
معیــن وزیــری مدیر کل تعاون و رفاه 
اســتان هرمزگان، معاونین و مدیران 
شــهرداری و ســبزبانان و پاکبــان 
شــهرداری بندرعباس در سالن فجر 
بندرعباس برگزار شــد. مهدی نوبانی 
در ایــن آیین ضمن تبریک روز کارگر 
به همه کارگران زحمتکش، بیان کرد: 
دومین سال است که افتخار داریم در 
خدمت زحمت کش ترین قشر جامعه 
باشــیم،اگر شما یک روز یا یک ساعت 
در شــهر حضور نداشــته باشید نبود 
شــما احســاس خواهد شد.شهردار 
بندرعبــاس گفت: تمام تلاش خود را 
به کار بسته ایم تا حقوق و بیمه و مزایا 
به بهترین نحو پرداخت شــود؛ تلاش 
می کنیم شــرایط بهتر شــود.نوبانی 
تصریــح کرد: شــما کارگران تنظیف 
و فضای ســبز، نمایندگان شهرداری 
بندرعباس در محلات هســتید که در 
حوزه های مختلف به صورت شبانه روز 
تلاش می کنید و از این رو باید با اخلاقی 
نیکو به برند کل شهرداری بندرعباس 
تبدیل شــوید، چرا که خیلی از مردم 
شــاید دسترسی به شــهردار نداشته 
باشــند اما پرسنل و کارگران را مرتبا 
می بینند.شهردار بندرعباس بیان کرد: 

طبق نظرســنجی  که انجام شده اکثر 
مــردم از زحمات پرســنل و کارگران 
شــهرداری در خدمات رسانی راضی 
بودنــد و ما بازخورد خدمات شــما را 
از مــردم دریافــت کرده ایم.نوبانــی 
تصریح کرد: در حوزه پسماند تفکیک 
از مبــدا را آغاز کرده ایم و لازم اســت 
کارگــران تنظیف نیز در این حوزه به 
فرهنگسازی کمک کنند.نماینده ولی 
فقیه در استان هرمزگان و امام جمعه 
بندرعبــاس در ایــن آیین با قدردانی 
از زحمــات مجموعه شــهرداری در 
برگــزاری این مراســم بیان کرد: این 
مجلس یک جلسه بسیار متفاوت است 
و از قداســت خاصی برخوردار اســت. 
این جلسه برای مجاهدان در دو عرصه 
خدمت به جامعه و کســب رزق حلال 
برای خانواده است. محمد عبادی زاده 
گفــت: به فرموده پیامبر اکرم آن کس 
که برای کســب روزی تلاش می کند 
حکــم مجاهــد را دارد. افتخار شــما 
همین است که پیامبر اکرم بر دستان 

کارگر بوســه می زند و در هیچ دین و 
آئینــی این همه افتخــار برای کارگر 
وجــود ندارد. امــام جمعه بندرعباس 
افــزود: یکــی از مجموعــه مســائل 
کارگران امنیت شــغلی است؛ کارگر 
باید در حوزه شــغل، احساس امنیت 
داشــته باشد و مسئولان تلاش کنند 
کــه این امنیت شــغلی برای کارگران 
فراهم شود.حجت الاسلام والمسلمین 
عبــادی زاده بیان کرد: موضوع بیمه و 
تأمین اجتماعی از دغدغه های شــما 
کارگران اســت که معوقات این حوزه 
به موقع باید پرداخت شــود. مســئله 
دســتمزد عادلانه برای طبقه زحمت 
کش یکی از نکاتی اســت که به عنوان 
معضــل از آن یاد می شــود و نیازمند 
رســیدگی است.نماینده ولی فقیه در 
استان هرمزگان تصریح کرد: آموزش 
و مهــارت یابــی برای ارتقای ســطح 
علمــی و مهارتی یک جز مهم اســت، 
آموزش باعث می شود راندمان و سطح 
کار کارگــران ارزش بالاتری پیدا کند.

امــام جمعــه بندرعباس با بیان اینکه 
وضعیــت پرداخت حقــوق کارگران 
شهرداری نسبت به گذشته بهتر شده 
اســت، گفت: پرداخت به موقع حقوق 
کارگــران از جمله مســائل مهم دیگر 
است، جامعه کارگری به همین اندک 
حقوقــی که می گیرند قانع اند و برای 
آن برنامه ریزی می کنند که باید ســر 
موقع به دست آنها برسد.نماینده ولی 
فقیه در استان هرمزگان گفت: مسئله 
تأمین مســکن کارگری خصوصاً برای 
افرادی که واجد شرایط اند در اولویت 
قرار گیرد، توسعه انجمن های کارگری 
برای اینکه بتوانند بدون ترس و واهمه 
بهتر کار کنند، حذف واســطه ها بسیار 
ضروری اســت. امام جمعه بندرعباس 
اظهار داشــت: مســئله ارتقاء شرایط 
ایمنی و بهداشــت کارگران در برخی 
موارد رعایت نمی شــود و میبایست به 
موضــوع بهداشــت و امنیت کارگران 
توجه بیشــتری صورت گیرد. فاطمه 
جراره رئیس شــورای اســلامی شهر 
بندرعباس نیز در این مراســم  ضمن 
گرامیداشــت روز کارگــر، کارگران را 
قشــری کم توقع و زحمتکش دانست 
و توســعه ی شهر را به تلاش کارگران 
گره زد.جراره اظهارداشت: پرداخت به 
موقع حقوق، یکی از دغدغه هایی است 
که همواره کارگران را درگیر خود کرده 
و از ایــن رو بایــد اولویت خود را بر رفع 
این دغدغه معطوف کنیم و شرایطی را 
ایجاد کنیم که کارگران به جز سختی 
کار، دغدغه پرداخت حقوق و مطالبات 
خود نداشته باشند. جراره بهره مندی 

بیمــه تکمیلــی را یکی از اولویت های 
شــورای شــهر بندرعباس دانست و 
تصریح کرد: در ســنوات گذشــته هم 
این موضوع وجود داشت اما متأسفانه 
به دلیل اینکه بســیاری از کارگران و 
پرســنل با پایین بودن حقوق شــان 
قــادر بــه پرداخت ســهم بیمه خود 
نبودند اســتقبال خوبی از این امکان 
صورت نمی گرفت، بر همین اســاس 
با برنامه ریزی هایی که شــورای شهر 
انجام داده اســت مقرر شده که امسال 
۷۰ درصد سهم بیمه تکمیلی کارگران 
توسط شهرداری بندرعباس پرداخت 
شود.رئیس شــورای شهر بندرعباس 
گفت : مســئله آموزش و ارتقاء سطح 
مهــارت آموزی کارگران یکی از موارد 
مهمی اســت که باید آموزش کارگران 
در اولویــت باشــد.عبدالرضا حیدری 
ســراجی عضو شــورای اسلامی شهر 
بندرعبــاس نیز در این جلســه بیان 
کرد: شــما کارگران از ارکان توســعه 
شــهر می باشــید و زیبایی و تنظیف 
شــهر بندرعباس حاصل تلاش های 
شبانه روزی شــما زحمتکشان است 
و پرداخــت بــه موقع حقوق و مزایا در 
اولویت مجموعه شــهرداری می باشد.

حیدری سراجی گفت: در شورای شهر 
بــا تمــام توان از شــما کارگران عزیز 
حمایت می کنیم و برای رفع مشکلات 
در کنار یکدیگر قدم برخواهیم داشت.

گفتنی اســت؛ جشن بزرگ روز کارگر 
بــرای دومین ســال پیاپی با برگزاری 
برنامه های متنوع در ورزشــگاه تختی 

شهر بندرعباس برگزار شد. 

خبر ویژه

ایلام / گروه استان ها: مدیرکل زندان های ایلام گفت: بیش از ۵۰۰ نفر از زندانیان 
نیازمند جرائم مالی در این اســتان طی حدود ســه ســال گذشته با حمایت های 
صورت گرفته آزاد شــده اند.مجید احســانی با اعلام این خبر، اظهار داشت: این 
افــراد بــا کمک انجمــن حمایت از زندانیان و خیرین آزاد و به کانون خانواده باز 
گشتند.وی افزود: زمینه آزادی ۱۲۰ نفر از این تعداد پارسال با تلاش های ستاد 
دیه فراهم شــد.مدیرکل زندان های ایلام تاکید کرد: از ابتدای تاســیس ســتاد 
دیــه اســتان تاکنــون بیش از یک هــزار و ۳۰۰ زندانی جرایم غیر عمد با کمک 
خیرین از زندان آزاد شــده اند.احســانی با اشــاره به اینکه هم اکنون ۷۳ زندانی 
جرایم غیر عمد در زندان های ایلام بســر می برند، از عموم خیرین درخواســت 

کرد با کمک های اهدایی خود زمینه بازگشــت این افراد را به اجتماع و کانون 
خانواده فراهم آورند.وی با اشاره به برگزاری جشن گلریزان برای آزاد زندانیان 
نیازمند در ایام ماه مبارک رمضان امســال، یادآور شــد: ۱۷ میلیارد ریال در این 
آیین جمع آوری و باعث آزاد شــدن هشــت زندانی جرائم غیرعمد شد.مدیرکل 
زندان های ایلام از برگزاری جشــن نســیم مهر در پنج خرداد برای حمایت از 
خانواده های زندانیان در کشــور خبر داد و اضافه کرد: این آیین در اســتان سوم 
خرداد برگزار می شــود و امیدواریم با اطلاع رســانی رســانه و مشارکت هرچه 
بیشتر مردم خیر و نیک اندیش شاهد جمع آوری کمک های بیشتری از سوی 

خیرین و اقشار مختلف باشیم.

مدیر کل زندان های استان ایلام :

آزاد شده اند بیش از 500 نفر زندانی جرائم مالی در استان ایلام 
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کوتاه از جامعه

کنکور هر سال پر رنگ تر می شود فراز و فرودهای 

دغدغه های بی پایان غول کنکور
  سارا فهیم / روزگار

آزمون سراســری، ماراتن علمی و کنکور 
اسم هایی است که هر فرد تحصیل کرده 
در ایــران به خوبی آن را می شناســد و 
ســال ها با این ســد دســت و پنجه نرم 
می کنــد. در واقــع کنکــور اصلی ترین 
رخداد آموزشــی کشــور است که آینده 
تحصیلی بســیاری از دانــش آموزان را 
تعییــن مــی کند و همــواره التهابات و 
حساســیت هــای خاصی را بــا خود به 
همراه دارد. غولی که هر ساله با خبرهای 
ریز و درشــت ایجــاد تغییرات در آن بر 
استرس داوطلبان می افزاید.در روزهای 
گذشته هم یکی از اعضای هیئت رئیسه 
مجلس با اشــاره به تصویب طرح اصلاح 
قانــون کنکور در کمیســیون آموزش، 
اعلام کرده اســت: با تصویب این طرح، 
کنکور از ســال ۱۴۰۳ با مصوبه مجلس 
برگزار می شود.احمد نادری، عضو هیئت 
رئیسه مجلس در توضیح بیشتر با اشاره 
به تصویب طرح یک فوریتی اصلاح قانون 
سنجش و پذیرش دانشجو در دانشگاه ها 
و مراکــز آموزش عالی، در کمیســیون 
آمــوزش، تحقیقــات و فناوری مجلس، 
عنــوان کــرد: نکته مهم ایــن طرح این 
بود که میزان تأثیر ســوابق تحصیلی در 
آزمون سراسری توسط شورای سنجش 
و پذیرش دانشــجو تعیین می  شود و به 
این ترتیب میزان تأثیر و بازگشت دروس 
عمومی به آزمون سراســری نیز در شورا 
تصمیــم گیری خواهد شــد.وی ادامه 
داد: امیدواریــم طبق ضوابط آئین نامه 
داخلــی مجلس، این طرح طی دو هفته 
آینــده در صحــن مجلس مصوب کنیم 
تــا این مصوبه به کنکور ۱۴۰۳ برســد.

وی ادامــه داد: بــا تصویــب این طرح، 
چیزی که شورای عالی انقلاب فرهنگی 
مصوب کرده، ملغی خواهد شــد. از ابتدا 
نیز معتقد بودیم شــورا حق ورود به این 
تغییــر قانون مجلس را نداشــت.نادری 

تأکید کرد: شــورای سنجش و پذیرش 
یک شــورای کارشناسی کامل بوده که 
رئیس شــورا وزیر علوم، دبیر آن رئیس 
سازمان سنجش، دو نفر از وزارت آموزش 
و پــرورش و دو نفر از وزارت بهداشــت 
و معــاون آموزشــی وزارت علوم حضور 
دارنــد. همچنین عضو ناظری از مجلس 
به انتخاب صحن علنی که بنده هســتم 
و رئیس دانشــگاه آزاد اسلامی به عنوان 
دیگر اعضای ناظر حضور دارند.بنابراین 
این شــورا صلاحیت لازم برای بررســی 
میزان تأثیر ســوابق تحصیلی در آزمون 
سراسری و چگونگی تأثیر میزان دروس 
عمومــی را دارد و در ایــن رابطه تصمیم 

گیری خواهد کرد.

داوطلبان نگران نباشند، کنکور بر 
اساس مصوبه شورا اجرا می شود

حجت الاسلام عبدالحسین خسروپناه، 
دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی در 
واکنــش به تصویب طرح اصلاح قانون 
کنکور در کمیســیون آموزش و اجرای 

آن از ســال ۱۴۰۳ گفت: بحثی که در 
کمیسیون آموزش مجلس مطرح شده 
اســت، پیشــنهاد برخی از نمایندگان 
مجلس اســت که البته حق دارند نظر 
بدهنــد، قطعاً ما نبایــد جلوی آزادی 
بیــان نماینــدگان را بگیریم.حجــت 
الاســلام عبدالحســین خســروپناه 
ادامــه داد: نماینــدگان مجلس حتماً 
نخبگانی هســتند که به شورای عالی 
انقــلاب فرهنگی کمک می کنند ولی 
این مصوبه در حد همین کمیســیون 
آموزش عالی مجلس مطرح شده است، 
قطعــاً این موضــوع به صحن نمی رود 
چون برخلاف اصل ۵۷ قانون اساســی 
است.دبیرشورای عالی اقلاب فرهنگی 
افزود: مقام معظم رهبری و حضرت امام 
)ره( وظایفی به شــورای عالی انقلاب 
فرهنگــی محول کــرده اند و چون در 
حوزه کنکور مصوبه ابلاغ شــده است ، 
خانواده هــا کاملًا با آرامش بدانند که 
همان مصوبه دنبال می شــود به هیچ 
وجه این مصوبه تغییر پیدا نمی کند.وی 

افزود: قطعاً در صحن مجلس نیز مطرح 
نمی شــود، رئیس مجلــس هم با این 
مصوبه کاملا همراه است چون خود وی 
هم عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی 
اســت و در نهایت اگر هم مصوب شود، 
چــون خلاف اصل ۵۷ قانون اساســی 
است، شورای نگهبان آن را رد می کند.

 حذف 800 کد رشته محل 
از دفترچه کنکور 

قاســم عمو عابدینی، معاون آموزشــی 
وزارت علوم گفت: ما محتوی رشته های 
دانشــگاهی را غربالگــری خواهیم داد 
.بررســی های ما نشان داد یک سری از 
کد رشــته ها از نظر شــغلی اشباع شده 
اســت باید روی این کد رشــته محل ها 
در سطح استان ها، منطقه و شهرستان 
فکــر و چاره اندیشــی کنیم. مطالعات 
نشــان می دهند بسیاری از کد رشته ها 
باید مورد آمایش شغل و رشته قرار بگیرد 
و این امر در وزارت علوم از یکسال پیش 
شروع شد. به گفته وی، امسال بسیاری از 

کد رشته های دفترچه ها نیاز محور بودند 
و رشــته هایی داریم که صد درصد اصلا 
دانشــجو این کد رشته محل را انتخاب 
نکردند و مجدد برای این کد رشــته ها 
فراخوان دادیم که نه متقاضی داشــت و 
نه شــغل، ما مصوب کردیم رشته هایی 
کــه بالای ۶۰ درصد شــغل و متقاضی 
ندارنــد برای ۱۴۰۲ پذیرش نداشــته 
باشــند. عمو عابدینی خاطر نشان کرد: 
برخی از کد رشــته های دانشگاهی اصلا 
در آمایــش قرار نگرفتنــد و علوم پایه، 
علوم اجتماعی و ... در مرحله غربالگری 
نیامدند چرا ما به این رشته ها نیاز داریم 
برای ســال ۱۴۰۳ و بعد کار گروهی در 
اســتان در زمینه رشــته ها تصمیم گیر 
خواهند شــد. عمو عابدینی از غربالگری 
رشته های دانشگاهی در کشور خبر داد 
و گفــت: در حــال حاضر ما ۲۰ هزار کد 
رشــته در دوره کارشناسی داریم که ۲ 
هزار تا از این کد رشته ها برای سال جاری 
غربالگری خواهند شــد در نهایت حدود 
۸۰۰ کد رشــته پس از بررسی های لازم 
از نظر اشتغال و نیاز محوری از دفترچه 
کنکور امســال حذف خواهند شد. عمو 
عابدینی خاطر نشان کرد: برخی رشته ها 
اصــلا در طرح آمایش قــرار نگرفتند و 
علوم پایه، علوم اجتماعی و ... در مرحله 
غربالگــری نیامدند چرا که ما به این کد 
رشــته ها نیاز داریم و از سال ۱۴۰۳ کار 
گروهی در اســتان ها تشــکیل خواهیم 
داد تا در زمینه کد رشته های مربوط به 
خود تصمیم گیر شــوند. وی افزود: کد 
رشته هایی که از دفترچه حذف می شود 
و مورد نیاز جامعه نباشــد، استاد آن کد 
رشــته می تواند در رشــته های موازی 
تدریــس کنند. ضمن اینکه بر اســاس 
مصوبــه وزارت علــوم رشــته های نیاز 
محور در صــورت معرفی به این وزارت 
خانه، این رشته ها ظرف سه ماه تصویب 

خواهند شد.

7جامعه
 نتایج آزمایش داروی تولید داخل 

مشخص کرد؛

 کاهش 80 درصدی اشتیاق 
 به مصرف موادمخدر 

میان معتادان
معاون کاهش تقاضا و توســعه مشارکت های 
مردمی ستاد مبارزه با مواد مخدر، گفت: طبق 
بررسی ها با استفاده از داروی »بوپره نورفین« 
که توســط متخصصان داخلی و شرکت های 
دانش بنیان تولید شده است، شاهد کاهش ۸۰ 
درصدی اشتیاق به مصرف مواد مخدر در میان 
افــراد معتاد هســتیم.محمد جمال لو افزود: 
براســاس آمارهای متقن با مبنای پژوهشــی 
معتبر، میانگین ســن اعتیاد در کشور حدود 
۲۴ سال است؛ البته این بدان معنا نیست که 
افــرادی آلوده به اعتیاد در ســنین پایین تر 
نداریم. به گفته او، ممکن اســت در برخی از 
مناطقی که در کانون جرم واقع شده اند شاهد 
آلودگی با عمق بیشــتری باشیم اما میانگین 
ریاضی )یعنی برآیند سن معتادین تقسیم بر 
تعداد آنها در کل کشــور( بر اســاس پژوهش 
های معتبر و قابل اتکا )نه یک پژوهش موردی 
با جامعه محدود( حدود ۲۴ سال است. معاون 
کاهش تقاضا ستاد مبارزه با مواد مخدر ادامه 
داد: ایجــاد تحــول در درمان و کاهش اعتیاد 
بــا هدف ایجاد مانایی در درمان به عنوان یک 
اولویت راهبردی در دستور کار ستاد قرار دارد 
و در سالهای اخیر به دستاوردهای ارزشمندی 
با استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان 
دست یافته ایم. به گفته معاون کاهش تقاضا 
و توســعه مشارکت های مردمی ستاد مبارزه 
با مواد مخدر ، با اســتفاده از ظرفیت شــرکت 
هــای دانش بنیان موفقیــت هایی در زمینه 
تولیــد انبــوه و کاهش چشــمگیر قیمت در 
حوزه تولید دارو به خصوص »بوپره نورفین« 
بــه عنوان یک داروی اثربخش حاصل شــده 
اســت. وی، به آزمایش عملی این دارو اشــاره 
کــرد و افزود: تجربه اســتفاده از این دارو در 
جمعیــت ۱۵ هزار نفری زندان های کشــور 
نشــان می دهد که کاهش رفتارهای پر خطر 
زندانیان درگیر اعتیاد بســیار چشمگیر بوده 
و بر اســاس اعلام همکاران در سازمان زندان 
هــا، ۸۰ درصد کاهش اشــتیاق مصرف مواد 
در جمعیت مذکور گزارش شده است. معاون 
کاهش تقاضا ستاد مبارزه با مواد مخدر تاکید 
کرد: ایجاد تنوع در سبد درمان، کاهش آسیب 
و ســوءمصرف مواد در دســتور کار قرار دارد و 
علاوه بر حفظ زنجیره های ارزشــمند درمانی 
موجود در کشــور، نسبت به فعال سازی سایر 
ظرفیــت ها نیز اقدامات ارزشــمندی صورت 
گرفته اســت. معاون کاهش تقاضا و توســعه 
مشــارکت های مردمی ســتاد مبارزه با مواد 
مخدر همچنین به موضوع هماهنگی نهادهای 
اجرایی در مقابله با مصرف مواد مخدر اشــاره 
کــرد و گفــت: تجربه های موفق بین المللی و 
بومی نشــان  دهد کــه اعتیاد یک همه گیری 
اســت و بــرای به دســت آوردن نتایج موثر، 
لازم اســت که همه ظرفیت هــای مردمی و 
حاکمیتــی به صورت توامان فعال شــوند. او 
توضیــح داد: با تقلیــل این اپیدمی خطرناک 
بــه حوزه عملکردی یک وزارتخانه، کمکی به 
حل مســاله نخواهد شــد و ظلم در حق افکار 
عمومی است؛ بنابراین از همه همکاران رسانه 
های جمعی درخواســت داریم که نســبت به 
فعال ســازی پویش های اجتماعی سراسری، 
مســتمر و فعال در پاسخ به این سئوال بسیار 
مهم که »نقش هر ایرانی بعنوان یک ســفیر 
پیشگیری از اعتیاد چیست؟«، مارا یاری کنند. 
جمال لــو در پایان به نقش آموزش و پرورش 
اشاره کرد و افزود: در حوزه آموزش و پرورش 
هــم تلاش های زیادی صــورت گرفته ولی با 
انتظارات و اهداف تعیین شــده فاصله زیادی 
وجود دارد زیرا بر اســاس ســند تحول دولت، 
چرخش های تحویل آفرین در حوزه کارکردی 

پیشگیری از اعتیاد مورد انتظار است.

طبق طبق اعلام سازمان ثبت احوال؛

بیش از یک میلیون نوزاد در 
سال گذشته متولد شده اند

طبق اعلام ســازمان ثبت احوال، در ســال 
گذشــته در مجموع یک میلیون و ۷۵ هزار 
و ۳۸۱ نوزاد در کشــور متولد شده است که 
از این تعداد ۵۵۵ هزار و ۸۵۵ نوزاد پســر و 
۵۱۹ هزار و ۴۳۶ نوزاد دختر بودند.طبق آمار 
پایگاه داده های ســازمان ثبت احوال وزارت 
کشور، در سال گذشته بیشترین آمار ولادت 
ثبت شده مربوط به استان های تهران با ۱۳۷ 
هزار و ۸۴۲ مورد، خراســان رضوی با ۱۰۱ 
هزار و ۷۴۴ تولد و سیستان بلوچستان با ۸۹ 
هزار و ۹۳۴ مورد تولد نوزاد و کمترین تعداد 
تولدها هم مربوط به استان های کهگیلویه و 
بویــر احمــد با ۹ هزار و ۹۰۸ مورد، ایلام با ۷ 
هزار و ۴۲۶ تولد و ســمنان با ۶ هزار و ۹۱۶ 

مورد تولد بوده است.

گیر  رئیس مرکز مدیریت بیماری های وا
وزارت بهداشت:

 حواستان 
به بیماری سرخک باشد

رییــس مرکز مدیریت بیمــاری های واگیر 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
گفت: از دی ماه ســال گذشته تاکنون حدود 
۲۰۰ مورد ابتلا به سرخک در کشور شناسایی 
شــده و بســیاری از آنها در گروه سنی زیر ۱۰ 
ســال قرار دارند.شهنام عرشی افزود: معمولا 
بیمــاران مبتلا به ســرخک نیاز به بســتری 
شــدن در بیمارســتان را ندارند مگر مواقعی 
که بیمار به علایم شــدید گوارشی یا تنفسی 
و سوءتغذیه دچار شده باشد از این رو آموزش 
به والدین در مراقبت از کودکان مبتلا در منزل 
در کاهش انتقال بیمارســتانی کمک کننده 
است.وی اظهار داشت: بهترین راه پیشگیری 
از بیماری ســرخک واکسیناســیون به موقع 
اطفــال در دو نوبت یکســالگی و ۱۸ ماهگی 
اســت و چنانچه فــردی در طول عمرش به 
بیماری مبتلا نشــود و سابقه واکسیناسیون 
هم نداشته باشد تا آخر عمر به بیماری حساس 
خواهد بود و در هرســنی در صورت برخورد 
با ویروس امکان ابتلا وجود دارد و در ســنین 
بالا عوارض و علایم بیماری شدید تر می شود.

عرشــی ادامه داد: در کشورمان نظام مراقبت 
بیماری های دارای تب و بثورات پوستی )لکه 
های قرمز هم ســطح و یا برجســته که آبکی 
و یا چرکی نباشــند( برقرار است و شناسایی 
موارد دارای بثورات در شناسایی هر چه بیشتر 
موارد سرخک و سرخجه در کشور و در نتیجه 
اقدام سریع در جلوگیری از انتشار آن کمک 
کننده است، به والدین توصیه می شود ضمن 
اقدام به موقع برای واکسیناســیون کودکان 
درصورت بروز علایم هرچه سریعتر به مراکز 
بهداشــتی درمانی مراجعــه کنند.وی تاکید 
کرد: توجه به تغذیه مناســب بخصوص برای 
کودکان و جلوگیری از ســوء تغذیه در میزان 
وخامت بیماری بســیار مهم است.عرشی در 
پایــان گفت: موفقیت در دریافت تایید حذف 
ســرخک یعنی قطع انتقال ویروس بومی در 
کشــورمان از سازمان جهانی بهداشت نشانه 
برقراربودن نظام مراقبت مناســب در کشور 
بوده و لازم اســت هر ســاله تلاش در پایش 
مســتمر شــاخص های مربوطه انجام شود و 
والدین در صورت مشــاهده علایم در کودک 
و مراجعه سریع به مراکز بهداشتی درمانی و 
شناســایی به موقع موارد سرخک در نتیجه 
قطــع انتقال و انتشــار ویروس می توانند در 
حفظ تاییدیه حذف ســرخک و ســرخجه در 

کشور سهیم باشند.

مدیرعامل اتوبوسرانی تهران خبر داد؛

مهندسی خطوط اتوبوس های 
پایتخت تا پایان تیرماه

مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوســرانی شهر 
تهران در مورد بازنگری در مســیر و ایستگاه 
های اتوبوس تهران، گفت: مهندسی خطوط 
اتوبوسرانی یکی از برنامه های جاری شرکت 
واحد اتوبوســرانی اســت و مشــاور در این 
خصوص در حال مطالعه اســت  و براســاس 
برنامه ریزی های صورت گرفته تا پایان تیرماه 
مهندســی خطوط انجام خواهد شد.در قالب 
مهندسی خطوط سعی می کنیم که نیاز ایجاد 
ایستگاه های جدید،  حذف ایستگاه های زائد و 
مدت زمات دسترســی شهروندان را مدیریت 
کنیم.مهدی علیزاده در پاســخ به این سوال 
که آیا شاهد ایجاد خطوط جدید »بی آر تی« 
در تهــران خواهیم بود؟ گفت: فعلا برنامه ای 

برای ایجاد خط جدید »بی آر تی« نداریم.

بر اساس اعلام سازمان سنجش؛

 ثبت نام آزمون آیلتس 
به زودی آغاز می شود

سازمان سنجش، اطلاعیه ای درباره موضوع 
ثبــت نام آیلتس صــادر کرد.در این اطلاعیه 
آمده اســت: »براســاس مصوبه ۷۹۸ شورای 
عالــی انقلاب فرهنگی وظیفه ســاماندهی، 
صدور مجوز و نظارت بر آزمون های بین المللی 
از جمله آیلتس بر عهده ســازمان ســنجش 
آموزش کشور است و با پیگیری های صورت 
گرفته و پس از رفع مشکلات برگزاری آزمون 
و با توجه به توافقات صورت گرفته با موسسه 
IDP، امکان ثبت نام این آزمون فراهم شــده 
اســت و آزمون آیلتس توســط مراکز اصلی و 
تحت نظارت سازمان سنجش آموزش کشور 
برگزار می  شود.ســازمان ســنجش آموزش 
کشــور در مورد آزمون آیلتس بر ساماندهی 
و نظــارت بر برگزاری آزمون، مدیریت روابط 
بین موسســه صاحب امتیاز آزمون )IDP( و 
مراکز و آفســایت های مجری آزمون، صیانت 
از حقوق داوطلبان و تضمین ســلامت آزمون 
تاکیــد دارد و با هماهنگی نهادهای نظارتی 
ضمن پایش منظم آزمون در ســطح کشــور 
اقدامــات لازم برای برگــزاری این آزمون را 
انجام داده است.همچنین اطلاعات تکمیلی 
در مــورد زمان دقیق ثبت نام نیز به زودی به 

اطلاع داوطلبان می رسد«.

خبر ویژه

وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی گفت: »زمانی که بیماری از وضعیت 
اضطراری خارج می شــود، افراد به راحتی می توانند از کشــوری به کشــور دیگر 
مراجعــه کننــد و به این ترتیب تســت PCR و کارت واکســن لازم نیســت و 
محدودیت ها را برمی دارند«.بهرام عین اللهی با اشاره به اظهارات اخیر سازمان 
جهانی بهداشت مبنی بر اعلام پایان وضعیت اضطراری کرونا، افزود: »این اقدامات 
در واقع مقدمه است و با توجه به اینکه کرونا همچنان در دنیا فعال است، هنوز 
پایان این بیماری اعلام نشده است.بنابراین همچنان مردم شیوه نامه ها را رعایت 
کنند و امسال هم توصیه می کنیم حداقل یک بار واکسن را تزریق کنند«.گفتنی 

اســت؛ کارشناسان ســازمان جهانی بهداشت )WHO( رسما اعلام کرده اند که 
کووید۱۹ دیگر »یک وضعیت اضطراری بهداشت عمومی با نگرانی بین المللی« 
محسوب نمی شود و این امر همزمان با استراتژی جدید این سازمان برای انتقال 
از »واکنش اضطراری« به »مدیریت طولانی مدت« بیماری کووید۱۹ اســت.بر 
اساس اظهارات آنان، بیماری کووید۱۹ همچنان در هفته، عامل میلیون ها عفونت 
و هزاران مرگ در جهان اســت. همه افراد باید اقداماتی مانند شســتن دســت ها 
و دریافت دزهای یادآور واکسن را انجام دهند تا از خود و اطرافیانشان در برابر 

کووید۱۹ و سایر ویروس های تنفسی محافظت کنند. 

وزیر بهداشت:

کسن ندارند کارت وا کرونا و  مسافران خارجی نیازی به ارائه تست 

اینفوگرافی 

برای حفظ 
امنیت ایمیل 

چه کنیم؟
با اینکه شاید خیلی از ما 

کمتر به ایمیل های مان 
سر بزنیم، اما همچنان 
امنیت آنها مهم است. 

این اینفوگرافیک به شما 
آموزش داده است که 
برای برای حفظ امنیت 

ایمیلتان چه کنید.

پلیس فتا هشدار داد؛

»خیریه های جعلی« ترفند مجرمان سایبری
رئیس مرکز تشــخیص و پیشــگیری از جرایم سایبری پلیس فتا کشور به ترفند 
مجرمان ســایبری در پوشــش خیریه ها اشاره و اظهار داشت: یکی از روش هایی 
که مجرمان ســایبری به واســطه آن از احساســات مردم سوءاستفاده می کنند 

خیریه های جعلی هستند.
ســرهنگ علی محمد رجبی تصریح کرد: مجرمان ســایبری در این روش یک 
مؤسسه را طراحی کرده و در فضای مجازی شروع به تبلیغ می کنند در صورتی 
که این مراکز اصلا خیریه نبوده و در واقع پول را از مردم گرفته و بعد می روند و 
وب سایت و صفحه شان نیز بسته می شود.وی افزود: متأسفانه مؤسسات خیریه 
جعلی، علاوه بر اینکه کلاهبرداری می کنند، اعتماد عمومی را هم خدشــه دار 
می کنند.ســرهنگ رجبی به شــیوه دیگر کلاهبرداری مجرمان سایبری تحت 
پوشش درخواست کمک و خیریه اشاره و تصریح کرد: گروه دیگر در این دسته، 
افراد شیادی هستند که خود را در شبکه های اجتماعی بیمار جا زده و در خواست 
کمک کرده و عنوان می کنند که بیمار سرطانی یا حتی معلول هستند، برخی 
هم می گویند فرزند بیمار یا معلول دارند که اینها هم دروغ است و با این ترفند 
منابعی را جذب می کنند.سومین روش کلاهبرداری در پوشش کارهای خیریه 
ترفند بیوه های میلیاردر در حال مرگ است؛ بدین صورت که افراد در اینستاگرام 
یــا ایمیــل پیامــی دریافت می کنند که در آن فــردی ادعا می کند که بیوه فرد 
ثروتمندی اســت و میلیاردها دلار یا پوند به وی ارث رســیده و می خواهد این 
ثروت و ارثیه را به خیریه تخصیص دهد؛ حتی در این ایمیل یا پیام به فرد گفته 
می شود که درصدی از این پول برای هزینه های جاری، درصدی برای خود فرد 
و در نهایت ۵۰ درصد از این ســرمایه برای کار خیریه اختصاص پیدا می کند و 
بدین صورت افراد را وسوسه می کنند.وی از هموطنان درخواست کرد که برای 
کمک به افراد نیازمند و انجام کارهای خیریه به مؤسسات معتبر مراجعه کرده 
و از پرداخت وجه به حساب خیریه های ناآشنایی که در شبکه های اجتماعی و 

فضای مجازی تبلیغ می شوند خودداری کنند.
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کتابکده 
»دجله به حال تو ناله کند«؛

تراژدی زن کشی!
کتاب دجله به حال تو ناله کند نوشته ی امیلی ین ملفتو، داستان روز آخر زندگی یک زن عراقی را روایت می کند 
که قرار است به دست برادرش کشته شود. خانواده ی این زن معتقدند بارداری او که پیش از ازدواج اتفاق افتاده، 
آبرویشان را برده و حالا باید هرطورشده این لکه ی ننگ را پاک کنند. این رمان فرانسوی تحسین شده، توانست در 

سال ۲۰۲۱ جایزه ی گنکور رمان اول را به دست آورد.
در بحبوحه حمله داعش و جنگ داخلی عراق، زن جوانی، در یکی از روستاهای این کشور، قبل از ازدواج و رفتن به 
خانه ی بخت از نامزدش باردار می شود. از دید مردم او بدون اینکه همسری داشته باشد و خارج از چهارچوب های 
ازدواج باردار شده و ناموس، آبرو و شرافت خانواده اش را لکه دار کرده. دختر خود می داند که چه چیزی در انتظارش 
اســت و هیچ راه فراری از آن ندارد. او منتظر برادرش اســت. برادری که تصمیم دارد او را بکشد تا آبرو و شرف 
به تاراج رفته ی خانواده اش را بازگرداند... رمان دجله به حال تو ناله کند نوشته امیلی ین بلفتو راوی تراژدی زن کشی 
در خاورمیانه و مخصوصاً عراق است. در کشوری جنگ زده، اشغال شده، درگیر تروریسم و عملًا بدون حکومت، 
توجهات همیشه به مسائل سیاســی معطوف اســت اما در لایه های پایین تر جامعه و در میان حاشیه نشین ها، 
بحران های هولناک تری وجود دارد که زیر اخبار سیاسی دفن شده اند. تعصب، زن ستیزی و زن کشی ازجمله همین 
فجایع هستند که کسی به آن ها اهمیت نمی دهد یا سعی می کند نادیده شان بگیرد و آن ها را ناچیز بشمارد. حتی 
در عصر حاضر، با تغییر شاخصه های فرهنگی و بالا رفتن سواد، باز هم جزم اندیشی وجود دارد و قربانی می گیرد و 
حضور آمریکا و تغییر دولت ها هم نتوانسته خللی در این عقاید به وجود آورد. به این صورت در کوران جنگ و بمباران، 
هنوز هم زن کشی در بسیاری از مناطق مثل مناسکی مقدس اجرا می شود... امیلی ین بلفتو، عکاس و روزنامه نگاری 
فرانسوی است و داستان صوتی دجله به حال تو ناله کند اولین اثر ادبی او به شمار می رود. این نویسنده به عنوان 
ناظری بیرونی، که از کشوری جهان اولی و آزاد آمده، شاهد این روایت تراژیک و سنتی است. او گرچه با قربانی زن 
همذات پنداری می کند اما تا حد ممکن سعی دارد روایتش یک طرفه یا بسته نباشد. بلفتو می خواهد داستانش را 

به شکل چندصدایی روایت کند و صدای قاتلان و موافقان و انگیزه های آنان هم شنیده شود.

مناقصه عمومی یک مرحله ایمناقصه عمومی یک مرحله ای

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کردستان

شماره مناقصه : 7۳/02/02 و 7۳/02/0۳ 
شماره منافعه در سامانه ستاد : 200200117۳000005 و 200200117۳000006

کارفرما: اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کردستان به آدرس سنندج، چهار راه اکباتان روبروی استادیوم ملک نیا کد پستی 6615763154
موضوع : درج آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای واگذاری خدمات نگهداری تاسیسات و خدمات فضاهای جدید الاحداث پایانه مرزی باشماق بصورت حجمی در سال 1402 

مبلغ برآورد اولیه طبق جدول ذیل به صورت مقطوع میباشد.

شماره مناقصه در شماره مناقصه عنوانردیف
مبلغ تضمین شرکت برآورد اولیه به ریالسامانه ستاد 

در مناقصه به ریال 

گذاری خدمات پیمانکاری، تعمیر و نگهداری کلیه تاسیسات مکانیکی و برقی و 1 وا
7۳/02/02200200117۳000005۳5/۳16/۳68/2601/766/000/000امور فنی پایانه مرزی باشماق در سال 1402

خرید خدمات نگهداری فضاهای جدید الاحداث پایانه مرزی باشماق مریوان به 2
7۳/02/0۳200200117۳00000662/6۳4/078/566۳/1۳2/000/000 صورت حجمی در سال 1402 

 مبلــغ تضمیــن شــرکت در مناقصــه : طبــق جــدول فــوق بــه صــورت ضمانــت نامــه بانکــی بــا اعتبــار ســه ماهــه و یــا ســایر تضامیــن اعــام شــده طبــق تصویــب نامــه هیــأت محتــرم وزیــران بــه شــماره
١٢٣٤02 / ت 50659 هـ مورخ 1394/09/22  می باشد.

کلیه شرکتهای دارای رتبه های )تعمیر و نگهداری نگهداری و خدمات فضای سبز و امور بهره برداری از تاسیسات( از وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی مجاز به شرکت در مناقصه می باشند.
تذکــر 1: بازدیــد از محــل پــروژ و تکمیــل فــرم بازدیــد و تاییــد و مهــر و امضــاء فــرم توســط مدیــر پایانــه مــرزی ســیرانبند و بارگــذاری در اســتاد الزامــی بــوده و در صــورت عــدم اجــرا قیمــت پیشــنهادی بازگشــایی 

نخواهــد گردید.
تذکر 2 شرکت در جلسه توجیهی روز یکشنبه مورخ 1402/02/30  ساعت 10 در سالن اجتماعات این اداره کل الزامی بوده و در صورت عدم شرکت قیمت پیشنهادی بازگشایی نخواهد گردید

 مــدارک و اســناد مناقصــه از تاریــخ 1٤02/02/21 در ســامانه تــدارکات الکترونیــک دولــت )ســتاد( www.setadiran.ir از ســاعت 08:00 قابــل دریافــت میباشــد مهلــت دریافــت اســناد مناقصــه از تاریــخ انتشــار 
نوبــت اول آکهــی بــه مــدت 5 روز و تــا ســاعت 14:00 مــورخ

1402/02/25 از سامانه مذکور میباشد.
مهلت تحویل پیشنهادها و درج آن در سامله ستاد به مدت 10 روز و حداکثر تا تاریخ 1402/03/06  ساعت 13:00میباشد 

زمان بازگشایی پاکات پیشنهاد قیمت ساعت 08:00 صبح 1402/03/07  می باشد.

 نوبت اول

گردشگری

 رصد سلامت ذهن
 با گجت های پوشیدنی

محققان در یک تحقیق از داده های مربوط به گجت 
های پوشــیدنی برای بررســی سلامت ذهنی افراد و 

انعطاف پذیری آنها استفاده کردند.
 گجت های پوشــیدنی اطلاعات مربوط به ســلامت 
را جمــع آوری مــی کنند، مانند تعداد قدم هایی که 
باید برداشــته شود، تعداد پله هایی که فرد بالا رفته، 
میــزان کالــری که مصرف کرده، مدت زمان خواب، 
ضربان قلب و غیره. اما اکنون مشــخص شــده یک 
گجت می تواند سلامت ذهنی فرد را نیز رصد کند.
حســگرهای احساســات در گجت های پوشیدنی 
یــا لباس هــای مختلف به کار مــی روند و تصویری 
از فعالیــت هــای روزانه فــرد را فراهم می کنند. در 
مرحلــه بعد این اطلاعات در دســتگاههای موبایل 
یــا رایانه هماهنگ می شــود. پیشــرفت در زمینه 
شــبکه های موبایل و انتقال ســریع داده ها در کنار 
میکروپردازشگرهای بسیار کوچک سبب شده گجت 
های پوشــیدنی به بخشــی جدا نشــدنی از زندگی 

روزمره افراد تبدیل شوند.
انعطاف پذیری، توانایی فرد برای بازگشــت یا بهبود 
سریع هنگام مشکلات و سختی ها است. این همان 
چیزی اســت که به افراد قدرت می دهد تا با تروما 
و مشــکلات کنار بیایند و ســلامت ذهنی مناسبی 

داشته باشند.
در همین راستا محققان دانشکاه پزشکی Icahn در 
نیویورک مدل های یادگیری ماشــینی را روی داده 
هایی به کاربردند که از گجت های مختلف مانند اپل 
واچ جمع آوری شده بود و هدف آن بررسی انعطاف 

پذیری و سلامت ذهنی فرد بود.
رابرت هیرتن مولف ارشد این پژوهش گفت: گجت 
های پوشیدنی به طور مداوم اطلاعات درباره وضعیت 
فیزیکی فرد فراهم می کنند. نتایج تحقیق چشــم 
انــدازی به قابلیــت اجرایی ارزیابــی ویژگی های 
روانشــناختی از داده هایی است که به طور منفعلانه 

جمع آوری شده اند.
البته همه به ســرویس های سلامت روان دسترسی 
ندارند و به همین دلیل محققان معتقدند این تحقیق 

اهمیت زیادی دارد.
محققان در این پژوهش داده های جمع آوری شــده 
در تحقیق Warrior Watch را اســتفاده کردند که 
برای کمک به درک تاثیرات همه گیری روی سلامتی 
روانی کارمندان بیمارســتان جمع آوری شــده بود. 
داده ها مربوط به ۳۲۹ کارمند بخش خدمات درمانی 
بود که در ۷ بیمارستان نیویورک فعالیت می کردند.
افــراد مذکــور در دوره انجــام پژوهش یک اپل واچ 
ســری ۴یا ۵ را اســتفاده کردند که تغییرات ضربان 
قلــب )زمان بین هر ضربان( و ضربان قلب در حالت 
اســتراحت را اندازه گیری می کرد. تغییرات ضربان 
قلب نشــان دهنده واکنش فیزیکی بدن به استرس 
اســت. نظرسنجی های پایه برای ارزیابی تاب آوری، 
خوش بینی و میزان حمایت عاطفی ارائه شده توسط 

دیگران انجام شد.
الگوریتم های ماشــین یادگیری برای تحلیل داده 
ها اســتفاده شــد و محققان متوجه شدند می توانند 
انعطــاف پذیــری فرد و همچنین ترکیبی از انعطاف 
پذیری، خوش بینی و پشتیبانی احساسی را براساس 

تغییرات ضربان قلب مشخص کنند.

 حساب های غیر فعال توئیتر
 بایگانی می شوند

 مدیرعامــل توئیتــر اعــلام کرد کــه برای حذف 
حساب های غیرفعال، آن ها را بایگانی می کند.ایلان 
ماسک، مدیر عامل شرکت توئیتر، در توئیتی اعلام 
کرد که پلتفرم رسانه اجتماعی توئیتر حساب هایی 
را کــه برای چندین ســال غیرفعال بوده اند حذف 
خواهــد کرد.ماســک در توئیتــی دیگــر گفت: 
حساب های غیرفعال بایگانی خواهند شد، وی هیچ 
جزئیاتی درباره زمان شروع این فرآیند نداده است.

هنوز مشــخص نیســت که کاربران توئیتر چگونه 
می توانند به حســاب های آرشــیو شده دسترسی 
پیدا کنند. ماســک همچنین گفت که کاربران در 
این پلتفرم ممکن است شاهد کاهش تعداد دنبال 
کننده ها باشند، زیرا چندین حساب غیرفعال حذف 
می شوند.طبق سیاست توئیتر، کاربران باید حداقل 
هر ۳۰ روز یک بار وارد حساب کاربری خود شوند 
تــا از حذف دائمی به دلیــل عدم فعالیت طولانی 
مــدت جلوگیری کنند.ماســک در اوایل این ماه، 
تهدید کرد که حســاب توئیتــر رادیو ملی آمریکا 
را به یک شــرکت دیگر اختصاص خواهد داد. این 
پخش کننده پس از آن که توئیتر برچسبی مبتنی 
بر »رسانه وابسته به دولت« به حساب این رادیو زد 
ارســال محتوا در ۵۲ فید رســمی توئیتر را متوقف 
کرد.توئیتر ماه گذشــته تیک آبی تایید شــده را از 
نمایــه هزاران نفر از جمله افراد مشــهور، روزنامه 
نگاران و سیاستمداران برجسته حذف کرد.ماسک 
تأیید حســاب را به بخشــی از اشتراک آبی توئیتر 
تبدیــل کرده تا از ایــن طریق مقداری از درآمد از 

دست رفته توئیتر را احیا کند.

کوه قلاقیران ایلام؛ 

 بهشتی باستانی 
با درختان کهنسال بلوط

کوه قلاقیران یکی از جاهای دیدنی ایلام است 
که به آن قلعه قیران هم می گویند. این مکان از 
نظر کوهنوردی رتبه بالایی دارد و دامنه آن با 
درختان بلوط کهنسالی پوشیده شده که شاخ 
و برگ و سایه سار خود را بر نواحی اطراف شان 
گسترده و تصویر چشم نوازی را ایجاد کرده اند. 

کنون نگاهی به کوه قلاقیران از گذشته تا
استان ایلام یکی از مناطق باستانی ایران است 
که براساس شواهد تاریخی در گذشته های دور 
بخشــی از کشــور عیلام بوده و از پیشینه چند 
هزار ساله برخوردار است. در کتیبه های بابلی، 
از عیلام با عنوان »آلام« یا »آلامتو« یاد شــده 
که به معنای کوهســتان یا کشــوری است که 
همواره خورشید در آن طلوع می کند.با توجه به 
چنین سابقه تاریخی پرباری، تعجبی ندارد که 
جاذبه های گردشگری و آثار باستانی بی نظیر و 
فراوانــی را می توان در آن یافت. کوه قلاقیران 
ایــلام با ارتفــاع ۲۱۵۲ متر یکی از مکان های 
دیدنــی و ماندگار این شــهر و منزلگاه بقایای 

به جا مانده از یک قلعه  بسیار قدیمی است.

جاهای دیدنی اطراف کوه قلاقیران
نواحی اطراف کوه قلاقیران سرشار از مکان های 
دیدنی فراوانی اســت کــه بیننده را مجذوب 
خود می کنند. بنابراین، با ســفر به این منطقه 
می توانید با یک تیر چند نشان بزنید و از دیگر 
جاهای دیدنی ایلام هم بازدید کنید. موارد زیر 
تنها چند نمونه از جاذبه های گردشــگری این 

ناحیه به حساب می آیند:

 منطقه جنگلی ششدار
نام منطقه جنگلی ششدار که پیش تر با عنوان 
شــیش دار شناخته می شــد، به تدریج تغییر 
شــکل داده و به صورت کنونی تلفظ می شود. 
در گویش محلی ایلامی، شــیش دار به نواحی 
جنگلی پوشیده از درختان انبوه گفته می شود. 
این مکان علاوه بر جنگل های کهنســال بلوط 
پوشــیده از شــقایق های وحشــی کم نظیر و 
شــکوفه هایی اســت که دیدن  و بوئیدن آن ها 

روح و جان تان را تازه می کند.

کوه قلاقیران ایلام
این پارک جنگلی یکی از جاذبه های ایلام است 
که در ۵ کیلومتری جاده ایلام به کرمانشاه و در 
نزدیکی کوه قلاقیران قرار دارد. این منطقه هم 
درست مانند قلعه قیران قدمتی چند هزارساله 
دارد. کافی اســت به درختان تنومند و قدیمی 
آن نگاهی بیندازید تا از کهنســال بودن شــان 

اطمینان یابید.
منطقه جنگلی ششــدار ایلام؛ لذت آرامش و 
قدم زدن بین لاله ها پیشنهاد خواندنی: منطقه 
جنگلی ششدار ایلام؛ لذت آرامش و قدم زدن 

بین لاله ها.

کند کُند می  کبدچرب را  رژیم غذایی ژاپنی روند پیشرفت بیماری 
طبق یک مطالعه جدید، رژیم غذایی ژاپنی به کُند کردن پیشــرفت بیماری کبد چرب 

غیرالکلی در افرادی که به این بیماری مبتلا هستند کمک می کند.
 این مطالعه نشان داد که غذاهای سویا، غذاهای دریایی و جلبک دریایی به شدت با کُند 
کردن پیشرفت فیبروز کبدی مرتبط هستند.رژیم غذایی ژاپنی مصرف غذاهای باکیفیت 

و مصرف کمتر قند، چربی های اشباع شده و سدیم را ترویج می کند.
یک مطالعه جدید نشان داده است که پیروی از یک رژیم غذایی به سبک ژاپنی می تواند 
به افراد مبتلا به بیماری کبد چرب غیر الکلی کمک کند تا پیشــرفت آن را کُند نماید. 
نویســندگان این مطالعه رژیم غذایی و پیشــرفت بیماری ۱۳۶ فرد مبتلا به کبد چرب 
غیرالکلی را که در بیمارســتان دانشــگاه متروپولیتن اوزاکا در ژاپن تحت درمان بودند، 

تحت نظر گرفتند.محققان رژیم غذایی هر فرد را با توجه به پایبندی آن به شاخص رژیم 
غذایــی ژاپنی ۱۲ جز موســوم به mJDI۱۲ امتیــاز دادند. نمرات بالای mJDI۱۲ با کُند 

کردن پیشرفت فیبروز کبدی همراه بود.
رژیم غذایی ژاپنی شامل ۱۲ غذا و گروه غذایی است:

۱. برنج۲. ســوپ میســو۳. ترشی۴. محصولات سویا۵. سبزیجات سبز و زرد۶. میوه ها۷. 
غذاهای دریایی۸. قارچ

۹. جلبک دریایی۱۰. چای سبز۱۱. قهوه۱۲. گوشت گاو و خوک.
در رژیم غذایی ژاپنی ها، افرادی که سویا، غذاهای دریایی و جلبک دریایی بیشتری مصرف 

می کردند، از بیشترین مهار پیشرفت فیبروز کبدی برخوردار بودند.

دریچه علم

عکس روز 

برداشت سنتی نیشکر در شرکت هفت تپه/منبع : ایرنا

»ملاقات خصوصی«؛

مسیری تازه از دل الگوهای تکرار شده
فیلم داستان آشنایی عجیب پروانه و فرهاد با یکدیگررا روایت می کند. فرهاد 
به پروانه علاقه مند است اما برای رسیدن به یکدیگر راهی بس دشوار در پیش 
رویشــان اســت. »ملاقات خصوصی« اولین درام اجتماعی ســال های اخیر 
ســینمای ایران نیســت که دنیایی چنین تلخ و مبتنی بر تقدیرگرایی منفی 
را مجســم می کند. اما این فیلم از یک برگ برنده ی بزرگ در مقایسه با اکثر 
نمونه های پیشین  برخوردار است؛ این بار قرار نیست تقدیرگرایی و جبر روزگار 
به توجیهی برای انفعال و سستی شخصیت ها بدل شود. قرار نیست صرفاً با چند 
قربانی روبه رو باشیم که باران بلایا بر سر آنها نازل می شود و آنها هم هیچ کاری 
برای مقابله با این وضعیت انجام نمی دهند. این فیلم دور از مسیری می ایستد 
که نمونه های زیادی از آن را در سینمای سال های اخیر ایران مشاهده کرده ایم؛ 
مسیری که از فرط تکرار بدون خلاقیت عناصر و ایده های مشخص، مدت هاست 
که خسته کننده و آزاردهنده شده است.شــاید اصلی ترین مزیت اولین فیلم 
بلند امید شمس نسبت به دیگر فیلم های تقدیرگرایانه ی موسوم به اجتماعی، 
اندازه ی  شناختن فیلمنامه نویسان باشد. این بار قرار نیست با سرک کشیدن 
به انواع مشکلات اجتماعی برای تأکید بر دغدغه مند بودن فیلم مواجه باشیم. 
این فیلم قرار نیست اقیانوسی با عمق کم باشد؛ در عوض فیلمنامه نویسان کار 
)شمس، علی سراهنگ و بهمن ارک( سعی کرده اند روی خط اصلی متمرکز 
مانده و به عمق روابط میان شخصیت ها نفوذ کنند. عشق میان دو شخصیت 
اصلی هم در مجموع گیرا و باورپذیر از کار درآمده است )هرچند پرداخت آن 

در بخش مقدمه چینی قدرتمند نیســت و ممکن است به نظر برسد که پروانه 
خیلی سریع و صرفاً به واســطه ی چند جمله ی زیبا و چند اشاره ی مختصر به 

ویژگی های شخصی اش، عاشق فرهاد  با بازی هوتن شکیبا شده است(.
از نظر اجرایی هم شــروع فیلم یک خرق عادت قابل توجه است. چهره پردازی 
)به طور ویژه چهره پــردازی پریناز ایزدیار( و طیف رنگی وســیع فیلم )که از 
ســبز تا قرمز را در بر می گیرد و فاقد رنگ های چرک یا خنثی است( شباهتی 
به کار فیلمسازانی ندارد که فکر می کنند برای نمایش وضعیت وخیم زندگی 
شخصیت ها باید تمام عناصر را به شکلی کریه از ریخت بیاندازند. این بافت رنگی 
البته به تدریج در طول فیلم تغییر کرده و به نمونه های دیگر این جنس از سینما 

نزدیک می شود. با این وجود کنترل شــدگی این تغییر و تلاش برای دوری از 
ارائه ی تصویری توریستی از محل زندگی شخصیت ها را می توان از نکات مثبت 

اجرایی فیلم دانست.هوتن شکیبا در ملاقات خصوصی
البته فیلم »ملاقات خصوصی« می توانســت با رعایت برخی از نکات به فیلم 
به مراتب بهتری تبدیل شود. مقدمه چینی فیلمنامه طولانی است و داستان دیر 
راه می افتد. هرچند در پرده ی اول همدلی اولیه ای با هر دو شخصیت درگیر در 
ماجرا ایجاد می شود اما نه همان طورکه اشاره شد، نحوه ی دوطرفه شدن عشق 
فرهاد و پروانه از نظر دراماتیک مستحکم است، نه کنش درگیرکننده ی چندان 
قدرتمندی در بافت داستان رخ می دهد و نه حضور آدمی با ویژگی های فرهاد 
در زندان و در کنار دیگر آدم هایی که می بینیم چندان باورپذیر به نظر می رسد. 
پایان بندی کار هم هرچند تفــاوت قابل توجهی با اکثــر درام های اجتماعی 
ســینمای ایران در یک دهه ی اخیر دارد، برخی از پرسش ها را عملًا بی پاسخ 
می گذارد و موقعیت های دیگری را به شکلی نه چندان متقاعدکننده حل وفصل 
می کند.علی رغم این مشــکلات »ملاقات خصوصی« نه  فقط به عنوان اولین 
ساخته ی یک فیلمساز جوان قابل توجه است بلکه حتی با نادیده گرفتن میزان 
تجربه ی کارگردان از ویژگی های ارزشمندی در سطح سینمای ایران برخوردار 
است. امید شمس و همکارانش هم نشان می دهند که هنوز می توان به الگوهای 
تکرارشده نزدیک شد اما مسیر تازه ای را در دل آن الگوها پیدا کرد و هم ثابت 

می کنند که می شود تلخی ها را با لحنی گزنده نشان داد. 

پرده نقره ای 

فناوری


